
 Program Anenské pouti 
v Rokytnici v Orl.h.
 .....................................str. 5
 Rok ve školní družině
 .....................................str. 8
 Z košíku babky kořenář-
ky – bolest hlavy
 ...................................str. 13
 Nebeská Rybná žije 
 ...................................str. 18
  Dobrovolní hasiči měřili 
své síly v Pěčíně
 ...................................str. 20
 Výlet seniorů do Kladska
 ...................................str. 24

čtěte uvnitř

ROČNÍK 20  ČÍSLO 7-8  ČERVENEC - SRPEN 2010   CENA 16,- Kč

   Měsíčník Horský kurýr se zú-
častnil soutěže „O nejlepší zpra-
vodaj Rychnovska“, kterou uspo-
řádala Knihovna U Mokřinky 
v Mokrém a Informační centrum 
v Opočně. Do soutěže bylo přihlá-
šeno 33 zpravodajů. Konkurence 
byla veliká.
   Dne 24. června proběhlo slavnost-
ní vyhlášení nejlepšího zpravodaje 
Rychnovska ve společenském klu-
bu v Mokrém. Šéfredaktorka Hor-
ského kurýra Zuzana Soběslavová 

tam převzala diplom a věcné ceny 
za první místo v kategorii měs-
ta z rukou pořadatelky Dagmar 
Honsnejmanové a šéfredaktorky 
Rychnovského deníku Evy Zerzá-
nové. Na druhém místě se umístil 
zpravodaj Města Dobrušky a třetí 
obsadil Kostelecký zpravodaj.
   Cenu čtenáře Rychnovského de-
níku získal Marek Nekvinda, kte-
rý hlasoval pro Horského kurýra, 
napsal:
„Hlasuji pro zpravodaj č. 28 „Ro-
kytnice v Orlických horách“ a to 
zejména pro jeho grafi cké zpra-
cování, obsahovou stránku kaž-
dého výtisku. Vždy se dozvídá-
me spoustu užitečných informací 
z jednání rady města a zastupitel-
stva, o dění ve městě jako takovém 
a v jeho okolí. V neposlední řadě 
pak hlasuji pro tento zpravodaj, 
protože je tištěn nově na kvalitněj-
ším papíře a publikované fotogra-

fi e dostávají rázem lepší informač-
ní hodnotu. S pozdravem Marek 
Nekvinda“
   K ocenění Horského kurýra se 
vyjádřila také jeho šéfredaktorka 
Zuzana Soběslavová: „Vážím si 
všech hlasů, které Horský kurýr 
obdržel. Vůbec jsem nečekala, 
že získáme tak výborné umístění. 
Největší zásluhu na tom mají re-
daktoři a dopisovatelé, kteří pro 
Horského kurýra po 20 let praco-
vali a pracují. Velice si cením je-
jich dobře odvedené práce a za to 
jim mockrát děkuji.“
   Při příležitosti konání Anen-
ské pouti v Rokytnici se v 1. pa-
tře Domu služeb otevře výstava 
„Anenská pouť a střípky z Horské-
ho kurýra“, na kterou jste všichni 
srdečně zváni. Součásti bude i pře-
hlídka zpravodajů, které se zúčast-
nili Soutěže zpravodajů Rychnov-
ska.   Redakce Horského kurýra

Horský kurýr na 1. místě v soutěži 
o nejlepší zpravodaj Rychnovska

 Při slavnostním vyhodnocení zpravodajů Rychnovska 
v Mokrém předává pořadatelka soutěže Dagmar Honsnejma-
nová (vlevo) šéfredaktorce Horského kurýra Zuzaně Soběsla-
vové (vpravo) diplom za 1. místo v kategorii město. Přihlíží 
šéfredaktorka Rychnovského deníku Eva Zerzánová (upro-
střed).                                                   Foto: Knihovna Mokré
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dvojčíslo



z Rokytnice v Orlických horách

Z RADY MĚSTA:
 Tajemník Měú Petr Lavrenčík seznámil členy Rady města s ná-
vrhy na uzavírku silnic a objízdných tras po dobu konání Anenské 
pouti. Rada města tento návrh schválila. Podrobně se o těchto opatře-
ních můžete dočíst v tomto čísle Horského kurýra. Obyvatelé sídliště 
U Nádraží budou informováni písemně v jednotlivých domech.
 Městský úřad Žamberk informoval o uzavírce silnice v obci 
Kunvald v souvislosti se stavebními úpravami probíhajícími v cen-
tru obce. Podrobnosti včetně objízdné trasy jsou rovněž uveřejněny 
v tomto čísle Horského kurýra.
 Rada města se zabývala projektem singltreků, což jsou trasy pro 
bikery po lesních cestách s tím, že bude připraven možný návrh tako-
vých tras na lesních pozemcích, jež jsou v majetku města.
 Radní schválili návrh na umístění nových informativních doprav-
ních značek „Info“ na příjezdových komunikacích do města. Stáva-
jící informační tabule jsou již neauktální a nevyhovující a nejsou ani 
v majetku města.
 V souladu s výměrem Ministerstva fi nancí 1/2010 bylo stano-
veno roční nájemné za pronájem pozemků pro hrob, hrobku a sklí-
pek v urnovém háji na 7 Kč/m2 při předepsaných rozměrech hrobů. 
Nájemné za hrobová místa budou na dobu sjednaného nájmu 10 let 
čítat 117 Kč za hrob jedno místo, 235 Kč za hrob dvě místa a za hrob-
ku a 70 Kč za sklípek v urnovém háji. Za služby spojené s nájmem 
hrobového místa (vodné, údržba hřbitova, likvidace odpadu) budou 
na dobu sjednaného nájmu 10 let účtovány částky 650 Kč za hrob 
jedno místo a za sklípek v urnovém háji a 980 za hrob dvě místa 
a za hrobku.
 Rada města se za přítomnosti ředitele a ekonomky ZŠ zabývala 
výsledky hospodaření této příspěvkové organizace města.  Diskuse se 
vedla zejména o míře ziskovosti některých činností provozovaných 
v rámci vedlejší hospodářské činnosti školy.
 Radní byli seznámeni se zápisem z interního auditu, který v sou-
ladu s příslušnými zákonnými předpisy proběhl na městském úřadě 
a v příspěvkových organizacích MŠ a MSB. Kontrola neshledala 
v žádném z kontrolovanějších subjektů závady vykazující vyšší stu-
peň rizika.
 Rada města schválila dotace na kulturní akce pořádané v roce 
2010 těmto subjektům: Domov na Stříbrném vrchu, František Gru-
lich, Outdoor Sport Team, Myslivecké sdružení Orlické hory, Horské 
myši a SRPŠ. Na jednorázové sportovní aktivity pak rozhodla o pří-
spěvcích pro Horské myši, Outdoor Sport Team a SK Wiyrhanea.
 Rada města rozhodla o prodloužení devíti nájemních smluv 
na dobu určitou, neboť všichni tito nájemníci řádně platí nájemné dle 
příslušné směrnice. Nově byly přiděleny tři volné byty v Dolním Síd-
lišti, smlouva je vždy uzavřena nejdříve na dobu tří měsíce s možností 
následného prodloužení v případě plnění všech povinností ze strany 
nájemníka.
 Rada města byla seznámena s programem letošních profesionál-

ních cyklistických závodů O pohár Města Rokytnice v Orlických ho-
rách a Velká cena Orlických horách a souhlasí s partnerstvím města 
při pořádání této akce. Podrobný program je uveden na jiném místě 
v tomto čísle Horského kurýra.
 Regionální operátor hromadné dopravy v Královéhradeckém 
kraji společnost OREDO zaslala města k připomínkování návrh 
jízdních řádů na železniční trati 023 Doudleby nad Orlicí-Rokytni-
ce v Orlických horách k připomínkování. Rada města konstatovala, 
že žádné změny v porovnání se stávajícím jízdním řádem navrhová-
ny nejsou, ale apelovala znovu na společnost OREDO ve věci dří-
ve provozovaného vlakového spoje v pracovní den v  dopoledních 
hodinách, který byl bez náhrady zrušen. Rada města požaduje jeho 
obnovení nebo nahrazení autobusovým spojem na lince Rokytnice-
Doudleby.
 Rada města vzala na vědomí informaci o proběhlé regionál-
ní soutěži obecních a městských zpravodajů v okrese Rychnov nad 
Kněžnou, ve které veřejnost ocenila měsíčník Horský kurýr jako nej-
lepší v kategorii „Město“.

ZE ZASTUPITELSTVA MĚSTA:
 Zastupitelstvu byl předložen závěrečný účet města za rok 2009, 
které s celoročním hospodařením města v loňském roce vyslovilo 
souhlas bez výhrad.
 S ohledem na nutnost dodatečného odvodnění příkopu, provedení 
drenáže a položení chrániček kabelů NN pro ČEZ v lokalitě za školou, 
kde byla vybudována obslužná komunikace k rodinným domkům,  
byl projednán dodatek č.2 se společností Strabag, která předložila 
cenovou nabídku na výše uvedené vícepráce v ceně 66 294 Kč bez 
DPH. Zastupitelstvo města vyslovilo s uzavřením dodatku souhlas.
 V souvislosti s rekonstrukcí vrchního vedení veřejného osvětlení 
v majetku města v lokalitě Horní Rokytnice byl projednán dodatek 
ke Smlouvě o přenesené správě veřejného osvětlení se společností 
CITELUM, a.s. Zastupitelstvo města souhlasilo s tím, že společnost 
CITELUM, a.s. vloží jednorázově  do obnovy veřejného osvětlení 
částku 258 754 Kč včetně DPH, kterou město bude po dobu následu-
jících 7 let splácet formou navýšené smluvní ceny za provoz, údržbu 
a opravy systému veřejného osvětlení.
 Zastupitelstvo města souhlasilo také s uzavřením dodatku 
ke smlouvě o dílo na služby spojené s tříděním odpadu se společností 
EKOLA České Libchavy s.r.o., který řeší specifi kaci stanovišť nádob 
na jednotlivé druhy odpadů, podmínky a ceny svozu pro rok 2010
 Okresní soud v Rychnově nad Kněžnou požádal Město o vy-
hlášení nové volby přísedících. Zastupitelstvo vzalo tuto informaci 
na vědomí a uložilo zveřejnit ji pro případné zájemce na interneto-
vých stránkách města a v měsíčníku Horský kurýr.
 Při přípravě projektu obnovy bývalé sýpky za budovou městského 
úřadu na muzejní expozici vyvstala nutnost provedení laboratorního 
mykologického výzkumu v hodnotě 10 000 Kč. Zastupitelstvu byl 
proto předložen dodatek ke smlouvě se zpracovatelem projektu, 
Atelierem architektury Šuda – Horský, ve kterém je nově zapracová-
na tato položka, a který rovněž dodatečně refl ektuje změněnou sazbu 
DPH z 19% na 20%.  Zastupitelé se zněním tohoto dodatku souhlasili.
 Královéhradecký kraj rozhodl o poskytnutí účelové neinvestiční 
dotace ve výši 150 000 Kč na výdaje jednotky sboru dobrovolných 
hasičů v roce 2010. Zastupitelstvo města schválilo uzavření smlou-
vy mezi Městem a Královéhradeckým krajem o přijetí této dotace.
 Podle zákona o obcích musí zastupitelstvo vždy nejpozději 85 dní 
před volbami do zastupitelstev obcí schválit počet zastupitelů pro 

ZPRÁVY
   V tomto čísle přinášíme 
komentovaná usnesení Rady 
města z jednání ve dnech 7., 
14. a 28. června a ze Zastupi-
telstva města, které se konalo 
dne 14. června. Úplná znění 
všech přijatých usnesení jsou 
k dispozici na internetových 
stránkách města www.rokyt-
nice.cz nebo je možné do nich 

nahlédnout na městském úřa-
dě.



Město Rokytnice v Orlických horách
 

   Jako každý rok Město Rokytnice v Orlických horách pořádá 
tradiční Anenskou pouť. Letos se koná v termínu od čtvrtka dne 
22.7.2010 od 18.00 hodin do neděle dne 25.7.2010 do 18.00 ho-
din. Upozorňujeme občany města a jeho návštěvníky, že v době 
konání pouti bude na komunikacích provedena schválená dočasná 
změna pravidel provozu na pozemních komunikacích s umístě-
ním přenosných dopravních značek. V uvedeném termínu:
• budou dopravě uzavřeny část náměstí T.G.Masaryka, náměstí   
Jindřicha Šimka, část ulice Horská od budovy MěÚ po hotel Edu-
ard a spojovací komunikace od Mateřské školy k Sídlišti 1. máje.
• nebude obsluhována autobusová zastávka „Nákupní středisko“,
• objížďky budou vedeny sídlištěm U Nádraží, Sídlištěm 1. máje 
a Severní ulicí
• v sídlišti U Nádraží od budovy čp. 261 – čp. 262 ke křižovatce 
se silnicí na Kunvald v obou směrech budou umístěny dopravní 
značky  B 28 „Zákaz zastavení „, 
• v části ulice 5. května od budovy čp. 62 po tržnici a z náměstí 
T.G.Masaryka ke okolo Zdravotního střediska  v obou směrech 
budou umístěny dopravní značky  B 28 „Zákaz zastavení„.                                            

   V případě potřeby zaparkování vozidla v době konání pouti je 
možno dočasně zaparkovat například vedle jídelny Základní školy 
nebo pod fotbalovým stadionem. Děkujeme občanům za pocho-
pení a strpení tohoto omezení v dopravě.

   Dále informujeme veřejnost  o zásadním dopravním omezení, 
které nastane v souvislosti s opravou křižovatky silnic v Kunvaldu 
u Pošty, která bude prováděna v termínu od 9.7.2010 do 18.7.2010. 
Úplná uzavírka silnice směru od Žamberka bude začínat v úseku 
cca 300 m před citovanou křižovatkou a končit cca 150 m za kři-
žovatkou ve směru na Bartošovice v Orlických horách, a cca 
250 m ve směru na Rokytnici v Orlických horách.  Úplná uza-
vírka bude v termínu od 09.07.2010 do 16.07.2010 pro veškerou 
dopravu mimo linkových autobusů a v termínu od 17.07.2010 
do 18.07.2010 pro veškerou dopravu včetně linkových autobusů. 
Objízdné trasy: 
Doprava bude v Bartošovicích v Orlických horách vedena po sil-
nici do Rokytnice v Orlických horách, přes Pěčín, Kameničnou, 
Helvíkovice a Žamberk. Objízdná trasa je uvažována jako obou-
směrná. Vjezd do Kunvaldu před uzavřené úseky před křižovat-
kou bude povolen.  

Petr Lavrenčík, tajemník MěÚ

Sportovní den pro všechny generace

Slavnostní otevření nového sportovního areálu 

pro všechny generace v sobotu 31. července 2010. 

Začátek v 10.00 hodin.

Pořádá město ve spolupráci s Tenisovým klubem v Rokytnici v Orlických horách

   Bližší informace budou na plakátech na výlepových plochách po městě.

Antonín Štefek                V Rokytnici v O.h.
Horská 502, Rokytnice v O.h.       dne 1.6.2010

Vážené Zastupitelstvo města Rokytnice v O.h.,
   ze zápisu Usnesení Zastupitelstva města jsem zjistil, že mně 
bylo schváleno udělení Ceny města Rokytnice v O.h. v souvislosti 
s investiční akcí „Rekonstrukce a dostavba Základní školy v Ro-
kytnici v O.h.“. Udělení tohoto významného ocenění mne velice 
překvapilo a zaskočilo, protože by nikdo něco podobného po 5 le-
tech od ukončení díla vůbec očekával. Je to sice pro mne ocenění, 
kterého si velice vážím, ale nemohu přijmout. Není v tom žádné 
gesto. Své důvody uvádím dále po zralé úvaze a z logiky věci.
   Ve funkci starosty města jsem působil v letech 1991 – 2006. To, 
že jsem tuto významnou funkci mohl vykonávat, byla vůle voličů, 
kteří mne ze svých řad na tuto pozici dosadili s důvěrou, že budu 
vykonávat svoji práci poctivě a dobře ku prospěchu našeho města. 
Snažil jsem se jejich důvěru nezklamat, a proto jsem pracoval tak, 
jak jsem nejlépe uměl, dělal práci, která se ode mne očekávala, 
a moje svědomí zůstalo čisté. Ne všichni občané musí můj názor 
sdílet, ale skutečně se nedá zavděčit všem. Přesto mám pocit, že 
se není za co stydět.
   Za 16 let mého působení v pozici starosty se jistě mnoho dobrých 
věcí podařilo. Ke všemu je ale potřeba mít kolem sebe schopné 
a pracovité lidi, bez kterých to prostě nejde. Tito lidé za svoji kva-
litní práci nikdy žádné ocenění nedostali a ani ho nečekali. Mělo 
by být přece úplně samozřejmě svoji práci vykonávat s plným na-
sazením a odměna se dostaví sama v pocitu vlastního uspokojení, 
že dobrá věc se podařila ku prospěchu všech. Obzvlášť, když se to 
týká věcí veřejných. A to je můj případ.
   Rekonstrukce a dostavba základní školy byla vlastně vyvrcho-
lením co do rozsahu prací a objemu fi nančních prostředků. Bez 
státní dotace by se toto dílo, při sebelepší přípravě, však nemoh-
lo nikdy realizovat. Je k tomu potřeba pomoc vlivných lidí, kteří 
mají přístup na patřičné instituce a vůli dobré věci pomoci. A tím 
vlivným člověkem byla ing. Hana Orgoníková, která co slíbila, to 
splnila bez jakýchkoliv politických podmínek ve vztahu k vedení 
města. Její pomoc byla zásadní a zcela určitě za to také neočeká-
vala žádné zvláštní pocty. Má jako člověk trvale moji úctu a dík. 
Můj názor je, že pokud má být Cena města udělena za uvedené 
konkrétní dílo, měla být udělena právě jí.
   Osobně mám za to, že cena města by měla být výhradně dávána 
lidem, kteří pro město vykonali něco prospěšného, významného 
a mimořádného a jsou bez přímé profesní vazby zaměstnance měs-
ta placeného městem. V tom vidím hlavní smysl tohoto vyzname-
nání.                                                         S úctou Antonín Štefek

Informace pro občany

nadcházející volební období. Zastupitelé schválili, že Rokytnice bude 
mít ve volebním období 2010-2014 opět patnáctičlenné zastupitelstvo.
 Bývalý starosta města Antonín Štefek informoval zastupitele pí-
semně o důvodech, pro které odmítá převzetí Ceny města, která mu 
byla zastupitelstvem udělena. Dopis Antonína Štefka zastupitelům 
přetiskujeme v plném znění na jiném místě v tomto čísle měsíčníku 
Horský kurýr.
 Zastupitelstvo bylo informováno o skutečnosti, že ministerstvo 
kultury v rámci úsporných opatření snížilo příspěvek na regeneraci 
městské památkové zóny pro rok 2010 o 15% a v této souvislosti bylo 
rozhodnuto o zrušení předchozího usnesení zastupitelstva v této věci. 
Na obnovu dveří v kostele Nejsvětější Trojice bude proto římskokato-
lické farnosti poskytnut příspěvek ve výši 12 843 Kč.     

Na základě podkladů pro RM a ZM připravil -mvk-

ZASTUPITELSTVU MĚSTA ROKYTNICE
Otevřený dopis

 minigolf  petanque  plážový volejbal  tenis 
 volejbal  občerstvení zajištěno



   Město Rokytnice v Orlických horách vyzývá své občany, kteří by 
rádi vykonávali funkci přísedícího u Okresního soudu v Rychnově nad 
Kněžnou a zároveň splňující níže uvedené podmínky, aby svůj zájem 
písemně oznámili starostovi města nejpozději do 31. srpna 2010.
   Přísedící zasedají v senátech trestních, v nichž se rozhoduje o závaž-
ných trestných činech, a dále se podílejí na rozhodování v senátních 
věcech občanskoprávních.

Občan, který se chce stát přísedícím:
- musí dovršit nejméně věku 25 let,
- musí předložit souhlas se svým ustanovením do funkce přísedícího 
u Okresního soudu v Rychnově nad Kněžnou, který bude obsahovat 
jméno a příjmení, trvalé bydliště, datum narození, rodné číslo, zaměst-
nání, kontaktní telefonní číslo,
- musí předložit výpis z rejstříku trestů,
- musí předložit, pokud je narozen před 1.12.1971, osvědčení podle zá-
kona č. 451/1991 Sb., § 2, odst. 1 písmeno a), b) (www.mvcr.cz – služ-
by pro veřejnost-formuláře-11.lustrace - Žádost o vystavení osvědčení 
podle zákona č. 451/1991 Sb. – tzv. lustrační osvědčení – jednotlivci).

   Po zvolení do funkce přísedícího Zastupitelstvem města Rokytnice 
v Orlických horách následuje složení slibu do rukou předsedy Okresní-
ho soudu v Rychnově nad Kněžnou.
   Při účasti na jednání soudu náleží přísedícímu náhrada hotových výda-
jů (stravné dle příslušných právních předpisů a dále vynaložené jízdné), 
náhrada ušlé mzdy a dále pak paušální náhrada ve výši 150,- Kč.
   Bližší informace Vám budou podány na Městském úřadu v Rokytnici 
v O. h. u paní Rűckerové – I. patro (tel. číslo 494379033).

      Tento již 37. ročník setkání Rokytnic, který se konal v Rokytnici 
nad Rokytnou, hodnotím velice kladně. Po organizační stránce musím 
pořadatele pochválit, měli vše výborně zorganizováno. Mají krásný 
areál. Během celého víkendu jsem nezaznamenal žádný organizač-
ní problém. Po sportovní stránce jsme bohužel nestačili na soupeře. 
V prvním zápase jsme prohráli s domácí Rokytnicí nad Rokytnou 0:5. 
Výsledek určitě neodpovídal předvedené hře, ale naši hoši neproměnili 
několik gólových šancí. Vzhledem k předchozímu zápasu ve skupině, 
kdy domácí Rokytná prohrála s Rokytnicí u Přerova 1:3, bylo již téměř 
jisté, že budeme hrát v neděli o 5. – 6. místo. V posledním sobotním 
zápase jsme nakonec prohráli i s Rokytnicí u Přerova a to 0:3. V neděli 
jsme hráli o umístění a vyhráli nad Unionem Rokytnice 7:1. V koneč-
ném pořadí jsme skončili na 5 místě. I přes toto umístění patří poděko-
vání omlazenému týmu 1. FC za předvedený výkon.

Jaroslava Ungera, AFK Union
   Letošní setkání Rokytnic v Rokytnici nad Rokytnou hodnotím 
po společenské stránce jako jedno z nejlepších. Perfektní organizace 
turnaje - nikde nic nevázlo. Dvě super zábavy s perfektní muzikou 
všech tří kapel v pěkném prostředí místního koupaliště. Už dlouho 
jsem se tak dobře nepobavil. Jídlo a ubytování na jednom místě, nikam 
se nemuselo přecházet a když k tomu přidáte dobré vychlazené jede-
náctistupňové pivo za 19 Kč - prostě ráj na zemi.

Petra Frice, velitele SDH v Rokytnici nad O. h.
   
   Letošní setkání Rokytnic bylo vydařené. Setkání hodnotím klad-
ně, počasí nám přálo. Co se týče umístění, tak musím říct, že my 
jako sbor nejezdíme na toto setkání vyhrát, ale hlavně se zúčastnit, 
pobavit, poznat nové lidi a rozebrat s ostatními sbory současné pro-
blémy, které nás hasiče trápí. 

              nové volby 
přísedících u Okresního soudu 

v Rychnově nad Kněžnou

Vyhlášení

V termínu od 13. do 15. srpna 
se budou v Neratově konat 

poutní slavnosti. 

OTÁZKA PROOTÁZKA PRO
Petra Mareše, 1. FC Rokytnice

Jak hodnotíte letošní setkání 
Rokytnic v Rokytnici nad Rokytnou 

a umístění vašeho týmu?

Program:
Pátek 13. srpna
16:30 Růženec
17:00 Mše svatá
19:30 Koncert K. Diepold + host
22:00 Adorace

Sobota 14. srpna
10:00 Mše svatá
Od 11:00  jarmark originálních 
produktů Orlických hor
 Soutěže pro děti i dospělé 
(orientační běh + hry pro děti, 
řemesla, výrobky)
14:00 Běh Naděje (prez. od 12 h.)
16:00 Divadlo 
16:30 Koncert Bujabéza
19:30 Divadlo 
22:00 Adorace

Neděle 15. srpna
10:00 Mše svatá 
          (arcibiskup Dominik)
Po mši svaté NeDiv Se!
14:30 Koncert 
          – Filharmonie HK
16:00 Litanie a závěrečné 
požehnání

Zajímavé novinky na červenec a srpen 2010

Pro dospělé:
Dáma a lupič: Cartland, B.

Začít znovu: Pilcher, R.
Výzva k hříchu: Enoch, S.

Svůdcova přísaha: 
Laurensová, S.

V sedmém kruhu pekla: 
Scrogginsová, D.

Hadí zámek: Stoker, B.

Historické romány:
Císařovna musí zemřít: 

Koláček, L. Y.
Královská láska: Březinová, A.

Detektivky:
Denár v dívčí dlani: Erben, V.
Vrahem může být kdokoliv: 

Deaver, J.
Podíl na smrti: Crombie, D.

Naučná literatura:
Zapomenuté výpravy

Pro mládež:
Klub záhad - Dům příšer: 

Brezina, T.
Klub záhad - Noc oživlých 

mumií: Brezina, T.
Klub záhad - Upíří rakeví: 

Brezina, T.
Ségra, prober se!: Brezina, T.

Dívčí romány:
Uzamčené city: 
Pospíšilová, T.

Bezcitné útoky ňader: 
Nachtmanová, P.

Pro děti:
Veselé příběhy o zvířátkách

Knihovna Rokytnice

   Touto cestou bychom rádi poděkovali za projev
soustrasti při rozloučení 

s naší dcerou Ilonou Jackulákovou.
                                                      Rodina Jackulákova





 Jak dlouho existuje pečovatelská služba v Rokytnici a co je 
jejím posláním? 
   Před 23 lety zahájila péči o seniory v našem městě p. Miluška 
Paldusová, která po mateřské dovolené nastoupila do funkce pe-
čovatelky. Tato činnost byla součástí služeb Domova důchodců 
v Rokytnici v O.h. s ředitelstvím v Kvasinách. Domovy důchod-
ců patřily pod Okresní ústav zdraví. V té době to Miluška neměla 
jednoduché. K dispozici měla pouze kolo, na kterém objížděla své 
klienty s nákupy a obědy, a to i v zimě. Své zázemí měla v budo-
vě dnešního penzionu Rokytenka, kde si nejdříve musela připravit 
topení a zatopit, než začala pracovat. Asi tak od roku 1993 (nevím 

to přesně) se Pečovatelská služba stala organizační složkou Města. 
Od té doby sídlí v Domě s pečovatelskou službou v Horské ulici, 
v dnešním Domě zvláštního určení. Personál se rozšířil postupně 
ze dvou až na tři pracovnice. Naše pečovatelská služba je tradiční 
terénní a ambulantní sociální službou, která je poskytována v pře-
dem dohodnutém čase. Terénní služba znamená docházení do do-
mácností uživatelů, naopak ambulantní služba je službou, za kte-
rou docházejí uživatelé ze svého bydliště, v našem případě je to 
provedení osobní hygieny v našem středisku osobní hygieny. Vše 
se děje na základě sepsané smlouvy a individuálního plánu, který 
blíže popisuje způsob a četnost provedení pečovatelských činností 
u jednotlivých uživatelů. Už z názvu individuální vyplývá, že práce 
u každého uživatele je jiná. Smyslem naší služby je, aby rokytnič-
tí občané nemuseli odcházet do pobytových zařízení třeba jenom 
kvůli tomu, že si sami už nedokážou nakoupit, uklidit, vyprat nebo 
zajistit osobní hygienu. To je, zjednodušeně řečeno, poslání naší 
služby. Společně s  uživateli nebo jejich rodinami hledáme další 
zdroje v oblasti sociální péče v případě, kdy už nejsme schopni za-
jistit bezpečnou a odpovídající péči uživateli. Ve většině případech 
se jedná o celodenní péči a dohled, což není v našich silách.
 Komu je pečovatelská služba určena? Je nějaká věková hra-
nice? 
   Pečovatelská služba není určena každému, kdo odešel do důcho-
du a chtěl by si ulehčit např. s vařením nebo úklidem. Cílem soci-
ální služby je napomáhat osobám řešit nepříznivou sociální situaci, 
do které se dostaly z důvodu věku nebo nepříznivého zdravotního 

stavu. Naše pečovatelská služba je určena seniorům se sníženou 
soběstačností, občanům s chronickým onemocněním, občanům 
s chronickým duševním onemocněním a občanům se zdravotním 
postižením. Věková hranice je od 27 let výše.  V současné době 
máme uzavřené smlouvy o poskytování pečovatelské služby s 38 
uživateli. V loňském roce jsme poskytli službu celkem 46 osobám.
 Na jakém území pečovatelská služba působí?
   V současné době působíme na katastru Rokytnice v O.h. Na-
ším dlouhodobým záměrem je rozšířit se do spádových obcí Pěčín, 
Říčky v O.h., Bartošovice v O.h., Orlické Záhoří ale i do městyse 
Kunvald. Není to však jednoduchá otázka, protože záleží na zájmu 
okolních obcí a jejich občanů. 
   Například v roce 2007 proběhlo setkání na základě pozvání pana 
starosty s obyvateli Bartošovic za účelem informovat místní občany 
o naší službě. Bohužel zatím uživatele z Bartošovic nemáme.
 Takže když bude potřebovat pomoc nějaká babička třeba 
Nebeské Rybné, či Panského Pole, může se na Vás obrátit? 
   Občany města Rokytnice jsou i obyvatelé Nebeské Rybné a Pan-
ského Pole. Zde už své uživatele máme. Denně zde poskytujeme 
své služby.  
 Kolik pečovatelek je zde zaměstnáno?
   Jsme celkem tři pracovnice na trvalý pracovní poměr. Dvě pe-
čovatelky, moje milé kolegyně, které zastávají i funkci řidiče. Já 
vykonávám funkci vedoucí PS, zároveň i funkci sociálního pracov-
níka a pečovatelky. Pro případ potřeby nám vypomáhá paní s úkli-
dovými a prádelenskými pracemi. S touto paní máme sepsanou 
dohodu o pracovní činnosti.
 Jedná se o náročnou práci. Musí mít pečovatelky nějaké spe-
ciální vzdělání či kurzy? 
   Nová pravidla pro poskytování sociálních služeb, které přinesl zá-
kon o sociálních službách č. 108/2006 s účinnosti od 1.1.2007, při-
nesly povinnost odborné způsobilosti k výkonu povolání sociálního 
pracovníka a pracovníků v sociálních službách, tedy i pečovatelek. 
Pečovatelka může mít i základní vzdělání, ale musí absolvovat 
kvalifi kační kurz pro pracovníky v sociálních službách minimálně 
v počtu 150 výukových hodin. Sociální pracovník musí mít vyšší 
odborné vzdělání nebo vysokoškolské vzdělání v oborech, které 
blíže specifi kuje zákon o soc. službách. Také může absolvovat 200 
hodin akreditovaného vzdělávacího kurzu s podmínkou 5 let praxe 
sociálního pracovníka. Dále jsme jako pracovníci soc. služby po-
vinni se stále vzdělávat pro obnovování a získávání nových poznat-
ků pro svoji kvalifi kaci. 
 O jakou službu je nejvíce zájem?
   Stále je nejvíce zájem o dovoz obědů. V roce 2009 jsme zajis-
tili 5 921 obědů 41 uživatelům. Pak následuje pomoc při zajištění 
chodu domácnosti (úklidy, nákupy, pochůzky pro léky a na poštu, 
praní a žehlení prádla, tyto úkony jsme poskytli 26 osobám – 1297 
úkonů. V menší míře jsou zastoupeny činnosti týkající se pomoci 
při zvládání běžných úkonů péče o vlastní osobu, jedná se o ori-
entaci v prostoru, pomoc při oblékání a svlékání, přesun na lůžko 
nebo vozík, podpora při přípravě jídla. Celkem jsme za uplynulý 
rok poskytli 426 těchto úkonů 12 osobám. Další činností je zpro-
středkování kontaktu se společenským prostředím, loni jsme 40 
krát doprovodili 11 osob. Ambulantní péči, tj.provedení osobní hy-
gieny v našem zařízení, využilo 6 osob – 134 úkonů. 
 Často slýcháme o denních stacionářích. Je nějaká šance, že 
by byl takový stacionář vybudován i zde v Rokytnici.

ROZHOVOR S DAGMAR LAVRENČÍKOVOU, 
vedoucí Pečovatelské služby v Rokytnici v Orlických horách

  Vedoucí pečovatelské služby Mgr. Dagmar Lavrenčíková 
před Domem s pečovatelskou službou v Rokytnici.



 Napínavé utkání družstva svobodných a žen na turnaji O po-
hár starosty Pěčína.                                    Foto: TJ Sokol Pěčín

O POHÁR STAROSTY 

Slavnostní ukončení školního roku     Vedle dostupnosti terénní sociální služby pro celý region je další 
prioritou pro Město Rokytnice vybudování denního stacionáře, tzv. 
Domovinky. Tento záměr je v dlouhodobém rozvojovém plánu so-
ciálních služeb ve městě. Uvažuje se o kapacitě 5-10 osob denně. 
Zatím se počítá s umístěním v „DPS“, kde jsou vhodné prostory. 
V současné době jsme v přípravné fázi, kdy se zjišťuje hlavně zájem 
předpokládané cílové skupiny. Cílovou skupinou by měli být obča-
né, kteří nejsou upoutání na lůžko, ale pro nemoci stáří potřebují 
větší dohled a podporu. Představujeme si to jako takové společen-
ské zařízení, které napomůže odstranit sociální izolovanost seniorů 
a pomůže rodinám v péči o rodiče, když jsou v práci nebo u lékaře 
apod. 

 Jak funguje „dům s pečovatelskou službou“?
   Dům s pečovatelskou službou, dnes má charakter bytů v domech 
zvláštního určení, není zařízení sociálních služeb. Osoba bydlící 
v tomto domě musí mít uzavřenou nájemní smlouvu na užívání 
bytu, podle níž hradí nájemné a další poplatky související s uží-
váním bytu. Vedle nájemní smlouvy musí mít uzavřenou smlouvu 
o poskytování pečovatelské služby. Domy s pečovatelskou službou 
zřizují většinou obce. Zřizovatel tohoto domu si stanovuje podmín-
ky pro umístění osob v těchto bytech, aby bydlení v DPS sloužilo 
svému účelu a určení.  Město Rokytnice má daná pravidla pro při-
dělování bytu v DPS.
Byty jsou přidělovány na základě žádostí, kterou žadatel podává 
na MěÚ v Rokytnici. Žádosti při uvolnění bytu se předloží k posou-
zení a určení pořadí sociální a zdravotní komisi, městskému úřadu 
s rozšířenou působností, jedná se o úřad v Rychnově nad Kněžnou. 
Vybraného žadatele schválí Rada města Rokytnice. Přednostní při-
dělení těchto bytů mají žadatelé, kteří již odebírají nebo jsou žada-
telé o pečovatelskou službu. Pečovatelská služba zde působí pouze 
v pracovní dny od 6,30 – 15,30 hod. Mimo pracovní dobu se oby-
vatelé bytu obracejí o pomoc na svoji rodinu, lékaře, lékařskou po-
hotovost apod. Zde je důležitá a potřebná součinnost sociální služby 
s rodinou. Důležité je také vědět, že byty jsou určeny pro žadatelé, 
kteří jsou trvale hlášeny v Rokytnici v O.h., nebo  Orlickém záhoří, 
Bartošovicích v O.h., Říčkách v O.h. či Pěčíně.  
 Jsou nějaké volné byty?
   V současné době máme volný dvoupokojový byt. Stačí podat žá-
dost pro přidělení bytu na podatelnu MěÚ Rokytnice v O.h. 
   Děkuji za rozhovor a přeji Vám i celé pečovatelské službě 
hodně úspěchů při Vaší záslužné práci.

Zuzana Soběslavová

   Dne 30.6.2010 proběhlo v aule Základní školy v Rokytnici v Or-
lických horách slavnostní ukončení školního roku 2009/2010. 
U této příležitosti se všichni rozloučili s vycházejícími žáky IX. 
třídy. Náš fotoaparát zachytil několik absolventů na rokytnickém 
náměstí.                                                          Foto: Alena Mohrová

   20. ročník turnaje v kopané O pohár starosty v Pěčíně se usku-
tečnil v sobotu 18. června na víceúčelovém hřišti před obecním 
úřadem. I když to den předtím nevypadlo, počasí nakonec přálo. 
Účastnilo se 6 družstev. Po dlouhé době si zahrálo i družstvo žen, 
které bylo ozdobou turnaje. A kdo se stal vítězem? Bylo to druž-
stvo starších žáků!!                                                                       ZS

Pěčína

Co se děje v létě
v Orlických horách a Podorlicku?

   Cestovní agentura Orlické hory a Podorlicko připravila pro oby-
vatele regionu a turisty několik nevšedních zážitků. 
   Každou červencovou a srpnovou neděli je pro děti nachystá-
no pohádkové putování. Pro milovníky tradic a řemesel jsou zde 
prázdninové čtvrtky. Dále pro Vás připravujeme výlety pro milov-
níky vojenské historie každé prázdninové úterý. A dále již budeme 
pokračovat sportovním výkonům vstříc – o červencových a srpno-
vých sobotách. Celý projekt podpořil Královéhradecký kraj! 
   Všechny informace: Cestovní agentura Orlické hory a Po-
dorlicko, Panská 1492, 516 01 Rychnov nad Kněžnou, tel.: 
494 322 052, 774 125 014, sutova@dsohp.cz, http://dsohp.cz .

  V Domě s pečovatelskou službou v Rokytnici mají své místo 
i rokytničtí senioři, kteří se zde jednou týdně schází a tráví spo-
lečně svůj čas. Klub seniorů je možné navštívit každý čtvrtek 
od 14 do 16 hodin. Foto: Z.Soběslavová



PROJEKT – Městečko na dlani

ve školní družině

 Fotografi e zachycuje děti a vychovatelky ze školní družiny v Rokytnici v Orlických horách při 
akci Rytířská noc. 

   V průběhu měsíce 
května probíhal v naší 
škole v 9. ročnících pro-
jekt s názvem Městečko 
na dlani. Cílem projektu 
bylo sestavit papírový 
model rokytnického ná-
městí. Jestli se to žákům 
povedlo, posuďte sami.

Mgr. Martin Vrkoslav,
učitel ZŠ Rokytnice

Rok
   Tak nám zase končí školní rok 
a s ním i jedno z témat, které nás 
provázelo ve školní družině. 
Letos jsme už od září putovali 
z pohádky do pohádky, a pokud 
se vám vaše ratolesti nesvěřily 
s tím, co prožívaly, pojďte se 
krátce ohlédnout s námi.

Pohádky o vodě 

   Školní rok nastartovaly po-
hádky o vodě, a proto s námi 
v ŠD byly víly, vodníci, rybič-
ky a jiné vodní bytosti. Kromě 
krásných obrázků a přečte-
ných pohádek jsme navštívili 
výstavu akvarijních ryb. Září 
ukončil vodník Čepeček s ví-
lou Lucií při vodnické olympi-
ádě probíhající v hale. 
 

Pohádky ze zámků
   Říjen plynul v duchu pohá-
dek ze zámků, a tak byl tento 
měsíc plný princezen, králů, 
draků, zámků a zámeckých 
paní. Mezi různé akce patřil 
i výlet na zámek do Doudleb. 

Pan kastelán byl moc hodný 
a ve všem nám vyšel vstříc. 
Výklad podřídil věkové sku-
pině dětí a dokonce nám 
umožnil navštívit tajemné 

sklepení zámku. V říjnu se 
i ŠD účastnila celoškolního 
projektu a v rámci „týdne 
čaje“ se z jednoho oddělení 
stala Čajovna u dvou růží. 

Mohli sem vstoupit i dospě-
lí, tedy i rodiče, ochutnat pět 
druhů čaje a také zhodnotit, 
který čaj chutná nejlépe. 

(pokračování na straně 9.)



(pokračování ze strany 8.)

Halloween 

a Český Honza

   O plynulý přechod do listo-
padu se postaral Helloween, při 
němž se nám tady proháněla 
různá strašidla. Děti se vyřádily 
při soutěžích a dostaly i nějakou 
odměnu.
   Probíhala setkání s Českým 
Honzou a to nejen v pohád-
kách. Bojovali jsme s draky, 
pekli pravé honzovské buchty 
a prošli testem princezny Máni. 
Listopad nám zpestřil fi lmo-
vý festival v Žamberku s fi lmy 
Madagaskar 2 a Sobík Niko. 
Od listopadu také probíhalo pra-
videlné saunování dětí a za příz-
nivého počasí sáňkování na far-
ském kopci.

Vánoční tradice 

a zimní radovánky

   Od Českého Honzy rovnou 
do pekel. A to díky čertovským 
pohádkám, které nás provázely 
celým prosincem. Oprášili jsme 
vánoční tradice a koledy, ozdo-
bili stromeček, napekli cukroví, 
udělali přáníčka a pak už nám 
nic nebránilo v Adventním se-
tkání s Domovem na Stříbrném 
Vrchu. Nakonec rozbalit dárky 
od Ježíška - do ŠD nový ko-
berec, několik her, hlavolamy, 
pokladnu na prodávání apod. - 
a hurá na prázdniny za zimními 
radovánkami.
   V lednu nás navštívila sněho-
vá královna, také ji děti ztvárnili 
ve svých pracích, a zúčastnili 
jsme se výstavy „Řemesla Or-
lických hor“ v městské knihov-
ně. 
   Leden se velmi rychle přehou-
pl do února a v něm nás prová-
zela Ronja dcera loupežníka. 
Vytvořili jsme pro ni loupežnic-
ké sídlo i s Harpiemi a skřítky 
Šedivíky. Ovšem největší udá-
lostí v únoru byl karneval. Opět 
se zde sešla spousta masek, pro-
běhly soutěže a děti se vyřádily 
i při tanci.
   Březnem a dubnem se prolína-
ly Velikonoce a tvoření. I školní 
družina přispěla svými výrob-
ky na celoškolní velikonoční 
jarmark, který byl, dle našeho 
soudu, velmi úspěšný a hlavně 

podpořil dobrou věc - adopci 
na dálku.
   V dubnu se ke slovu přihlá-
sily čarodějnice a čarodějnické 
pohádky. Kromě malování ča-
rodějnic a čtení pohádek si děti 
mohly vytvořit čarodějnický 
průkaz nezbytný na slet čaroděj-
nic o Filipojakubské noci. 
   

Kačenka a rytíři

Květen s námi prožila Kačenka 
z Orlických hor. Povídali jsme 
si o její říši, děti ji nakreslili 
v různých ročních obdobích 
a abychom se odreagovali, 
zúčastnili jsme se Bambiriá-
dy v Rychnově nad Kněžnou. 
Na závěr května za námi přijelo 
divadélko Úsměv s muzikant-
skou pohádkou.
   A máme tady červen, jenž byl 
celý věnován rytířům, hradům 
a pohádkám o rytířích. Zahájil 
ho velmi zdařilý výlet na hrad 
Potštejn. Děti si v ŠD vytvoři-
ly rodový erb a ochranný štít, 
některé zvládly i meč. Šli jsme 
po stopách rytíře Mauschwitze 
až do zámeckého kostela, kde 
má svoji sochu a kde nám jeden 
z žáků 8. třídy pověděl něco 
o jeho původu a historii. Všech-
ny přípravy směřovaly k jediné 
akci - Rytířská noc.

Hrad Rokštejn

   Z 18. 6. na 19. 6. jsme ze školy 
udělali hrad Rokštejn. Kromě 
hradní kuchty Filomény, sestry 
Terezie, ranhojiče, rytíře Petra 
Sličného, mistrů barvířů a kejk-
lířky děti provázela i různá hrad-
ní strašidla.
   Děti prodělaly výcvik rytířů, 
učily se hudbě a středověkým 
hudebním nástrojům, naučily se 
poskytnout první pomoc a umí-
chat si bylinnou mast, nabarvily si 
šálku a také naplnily bříška vlast-
noručně připraveným hradním 
špízem. Byly pasovány na rytíře 
samotným udatným rytířem, kte-
rý nám předvedl souboj s bestií, 
a samozřejmě nesměla chybět 
bílá paní, kterou se jim podařilo 
vysvobodit při noční hře. Sladkou 
a zaslouženou odměnou byl dort 
upečený ve tvaru hradu.
   Pobyt na hradě Rokštejně byl 
zahájen u mistra kováře pana 
Januše a celé klání rytířské jsme 
ukončili až v pondělí, kdy nás 

už v rámci běžné ŠD navštívil 
brašnář L. Hemrlík s luky a šípy 
a děti si mohly vyzkoušet střel-
bu z luků.
   Tento rok plný pohádek se 
nám blíží ke konci. Už jen pár 
dní a pak vzhůru na prázdniny. 
Doufám, že se vám poohlédnu-

tí zpět líbilo. Budeme se snažit 
i na příští školní rok připravit 
pestrý program pro děti a držet 
se hesla „kdo si hraje, nezlobí.“
   Přejeme hezké léto, hrajte si, 
smějte se a radujte se svými 
dětmi a v příštím školním roce 
nashledanou. Vychovatelky ŠD

LOUČENÍ, ACH LOUČENÍ...
   Každý už během svého života 
zažil onen den, kdy zdárně ukon-
čil studia a byl slavnostně vyřa-
zen. Naši předškoláčci si tento 
okamžik vyzkoušeli již v MŠ. 
   24. června 2010 byl ten 
SLAVNÝ DEN, kdy se naše 
dětičky sešly na Městském úřa-
dě za doprovodu svých rodičů 
a byly jmenovitě představené 
panu starostovi. Všechny děti 
byly obdarovány od naší škol-
ky a také od pana starosty. Ne-
chyběl ani proslov jejich třídní 
učitelky Hany Kaškové, který 
nenechal jedno oko suché.
   Program pokračoval velkým 
průvodem k Základní škole, 
kde nás přivítal sboreček paní 
Toncrové a ředitel ZŠ Zdeněk 
Dušek. Panu řediteli jsme ofi ci-
álně představili třídu budoucích 
prvňáčků připravených na vstup 
do školy.
   A co bude teď? No přeci 
PRÁÁÁÁÁÁÁÁÁÁZDNI-
NYYYYYYYYYYY!!! :-) A ty 
my si užijeme a v září se zase 
ve zdraví a s úsměvem sejdeme!!!
   Našim malým školákům pře-
jeme, aby se jim ve škole líbilo 
a dařilo. A snad aby na nás ne-
zanevřeli a dlouho vzpomínali. 

Rodičům přejeme pevné nervy 
a spoustu krásných akcí v nové 
škole.
   A hlavu vzhůru! Vždyť máte 
být na co hrdí!
TAK ZASE V ZÁŘÍ!!! :-)
Vaše děti a učitelky ze školky!

Mateřská škola Rokytnice



MŠ Bartošovice v Orl. h.U HUDOUSKŮ ZA ZVÍŘÁTKY

Vítání občánků

Dáme Vám hádanku: „Je to bílé, chlupaté, rohaté a bradaté. Co je 
to?“ Nevíte??? No KOZA přeci!!!!
   „A my to všechno dobře víme, koziček se nebojíme!!!“
Jako každý rok dostala Mateřská škola pozvání od manželů 
Hudouskových na exkurzi chovu hospodářských zvířat. Děti si 
mohly zvířátka osahat, nakrmit, poznaly, jak zvířata žijí a jak se 
s nimi zachází. I na hraní nám zbyl čas i chuť, malá kůzlátka 
s dětmi skotačila a podívaná to byla opravdu pěkná.
Za pozvání velice děkujeme a těšíme se na další návštěvu.
Snad jen doufáme v lepší počasí. Déšť, který nás zmáčel při zpá-
teční cestě, nebyl zrovna příjemný, ale zážitek jsme si rozhodně 
zkazit nenechali!!!                                     Vaše děti za školky :-)

   Na tento den se těšíme celý rok. V letošním roce jsme vyra-
zili s krásnými čelenkami za indiánskou kulturou na Vochtánku 
a hrad Potštejn. Tamní náčelník a jeho kmen nás seznámil s in-
diánským životem přímo v jejich Tee Pee, předvedli své bojové 
praktiky na koních, děti si mohly vyzkoušet i některé jejich zbra-
ně a naučily se pravou indiánskou písničku.
   Cestou na hrad jsme si vyprávěli, proč stojí všechny hrady 
na kopci, vyfotografovali jsme se společně s tímto nádherným 
romantickým pozadím a plní zážitků z celého dne a s vydařeným 
počasím jsme se vrátili vláčkem domů.

   Jak již bylo řečeno, 18. května uspořádala Mateřská škola besídku 
v aule ZŠ. Určitě nebudu daleko od pravdy, když řeknu, že akce se 
zařadila k těm povedeným. Děti i paní učitelky vynaložily obrovské 
úsilí, aby mohla zaplesat srdíčka všech maminek, tatínků, babiček 
i dědečků nad tím, co všechno jejich milé ratolesti dovedou. K vidě-
ní byly různé tance např. country tanec, tanec cikánský, nechyběla 
ani říkadla, písně, pohádky a hry na hudební nástroje. Všechna vy-
stoupení si děti náramně užily. Paním učitelkám se určitě ulevilo, že 
vše dobře dopadlo a podle ohlasů většiny rodičů můžeme s jistotou 
prohlásit, že spokojenost je na všech stranách. 
   Velký dík patří i rodičům za výrobu kostýmů a čas, který byli 
ochotni svým dětem věnovat. Někdy málo znamená mnohem víc.
   A Vaše velká spokojenost je motivací pro Nás. Všem velký dík!!! 
  Za děti Dost.

Vydařená besídka

Školní výlet

   Protože nás vůbec nebolely nožičky a výlety máme moc rádi, 
týden poté jsme navštívili v Rokytnici Wiyrhaneu – Dorotčino hří-
bátko Dantése, projeli se na kobylce Brettince a shlédli jsme jedno 
z nejkrásnějších starších řemesel v kovárně, kde si děti mohly vy-
robit svou podkovičku a kovový šperk.

   VELKÉ PODĚKOVÁNÍ PATŘÍ: bartošovickým hasičům 
a hasičkám a obecnímu úřadu za dětský den, Láďovi - brašnářovi 

za indiánské čelenky z kůže, Jirkovi - fotografovi za krásné fotografi e 
z výletu, Marušce a členům SK Wiyrhanea za „koňské“ zážitky a Dankovi 

- kovářovi za pěknou ukázku svého řemesla a kovové dárečky!!!
Všem dětem přejeme krásné prázdniny a dospělým slunečnou dovolenou!

 Děti a učitelky z MŠ Bartošovice 
                                                    Autorka fotografi í Petra Klaclová

   Dne 27.5.2010 byly v Bartošovicích přivítané nové „občanky“. 
Elišce Mihulkové a Viktorce Havlínové přejeme hlavně zdraví, 

štěstí a lásky do dlouhého krásného života!!!



   Kostel Nejsvětější Trojice v Říčkách v Orlických horách ožil pou-
tí. V sobotu 29. května se zde uskutečnil koncert rockové hudby 
v podání kytarového souboru Jansta band z Kolína. Zazněly instru-
mentální skladby od rockových legend, které si přišlo poslechnout 
na šedesát lidí. Následovalo „sousedské“ posezení v horské chatě 
Devětsil a večer diskotéka v hotelu Konšel. V neděli se pak sešla 
dvacítka věřících v kostele na poutní mši svatou.      Text a foto ZS

   Bartošovice. Dne 19. června se 
v Bartošovicích konaly již tradič-
ně dětské rybářské závody, pořá-
dané Českým rybářským svazem 
v Bartošovicích a Obcí Bartošovi-
ce. Podmínka soutěže byla jediná: 
přinést si prut a návnadu. Rybáři 
nasadili do požární nádrže téměř 
padesát kaprů, lovecké vášni pro-
padlo asi 25 dětí. V souboji s háč-
ky a chutnými návnadami sice 
většinou vítězily ryby, ale dva-
náct jich přece jen nedobrovolně 
opustilo vodu. Vždyť některé děti 
držely rybářský prut poprvé. Ty, 
které nějakou rybu ulovily, do-
staly pěknou cenu a všechny děti 
pak diplom a poukázku na kus 
vepře, který se zde griloval, pití 
a dar pekárny Kalousových - 
sladký mls. A proč bez střechy 
nad hlavou? Na zdejší bývalé faře 
pořádala česká sekce mezinárod-

ní křesťanské komunity Chemin 
Neuf a Občanské sdružení Myr-
ha Bartošovice zážitkový víkend 
pro rodiny i jednotlivce pod tímto 
názvem. Střechu nad hlavou zde 
sice máme, ale zájemci si v areálu 
mohli postavit svůj stan a přeno-
covat v něm. Z čehož měly radost 
především děti. Ty také pod do-
hledem dospělých absolvovaly 
střelbu ze vzduchovky, ze samo-
střílu a luku. Také byla po skaut-
sku vztyčována a spouštěna stát-
ní vlajka. Děti též absolvovaly 
v hojném počtu již zmiňované 
rybářská závody a výlet do údolí 
Zemské brány. Dále si připravily 
divadelní hru, kterou předvedly 
v rámci nedělní mše ve zdejším 
kostele. Po celý víkend nechyběl 
ani duchovní program pro děti 
a dospělé. 

Petr Zámečník, Bartošovice  

Kostel v Říčkách ožil

Chyť si svoji rybu 
(Bez střechy nad hlavu)

   „1“. ročník nohejbalového 
turnaje trojic O pohár Chaty 
Karosa v Říčkách v Orlických 
horách se uskutečnil v sobotu 
18. června. Den před turnajem 
proběhlo losování, kdo s kým 
bude hrát, i když to vůbec slib-
ně nevypadalo, protože celé 
hřiště bylo kvůli špatnému 
počasí pod vodou. Přes noc se 
však všechno změnilo, v sobo-
tu ráno vysvitlo sluníčko a vy-
drželo po celou sobotu. Mohlo 
se začít hrát. Zúčastnilo se 12 
týmů, hrálo se systémem 2 zá-
kladní skupiny po 6ti týmech, 
každý s každým. První 4 z kaž-
dé skupiny postoupili do play 
off (nejhorší proti nejlepšímu, 

vítěz postupuje). Aby vše lépe 
odsýpalo, hrálo se na dvou hřiš-
tích – na antukovém hřišti chaty 
Karosa a ve Skicentru na umělé 
trávě. Diváci mohli shlédnout 
spoustu napínavých utkání. 
   Nakonec zvítězilo družstvo 
Rokytnice, druzí byli Medvědi 
Rokytnice a třetí místo získalo 
domácí družstvo - Chata Karosa.
   Po celou dobu turnaje pořada-
telé zajišťovali občerstvení pro 
hráče i diváky. Po vyhlášení vý-
sledků následovala rockotéka. 
  Na závěr dodávám, že všichni 
byli spokojení a už teď se těší 
napřesrok na 2. ročník turnaje.

Text ZS
Foto: Luděk Kánský

    

Dětský den
   Tento velký den si děti oslavily v sobotu 29.5.2010 ve „vesmírné 
podobě“. Divadélko Ledříček v podání našich malých komiků za-
hrálo rodičům pohádku „Ledříček na Měsíci“. Po celý den děti pl-
nily úkoly na různých planetách. Střílely lukem, jezdily na koních, 
stříkaly z hadice, bloudily v labyrintu v podobě traktoru apod. 
Na závěr pokácely vlastní malou Májku a poté dospělí svou velkou.                                                                                                                                          
    Svátek si děti oslavily i ve školce. Konaly se slíbené Letní olym-
pijské hry 2010! Zlaté medaile, diplomy a ceny si děti vysporto-
valy ve velmi těžkých disciplínách (např. střelba ze vzduchovky). 
Hlavní cena byla pohádka „Šípková Růženka“ v podání Divadél-
ka Úsměv.
   Po pohádce následovalo „pasování předškoláků na školáky“. 
S Kristýnkou, Lucinkou a Kiliánkem jsme se rozloučili na konci 
školního roku. Připravili jsme pro ně: „Mejdan roku předškolá-
ků“. Všem přejeme samé jedničky a mnoho nových kamarádů 
ve škole!

v Bartošovicích

Ledříček na Měsíci v podání malých divadelníků. 
Foto: Petra Klaclová

O pohár chaty Karosa



Jak to vidím já

    „Tento způsob léta zdá se 
mi poněkud podivným.“ Tento 
výrok, podle mé paničky po-
cházející z jedné člověčí veselé 
hry mi po dlouhou dobu mého 
života vůbec nic neříkal. Po-
tom se můj psí život přehoupl 
do letošního roku a já, ačkoliv 
má mysl nedosahuje té vaší člo-
věčí, pochopil, co chtěl autor 
všem sdělit. Léto tohoto roku 
je opravdu poněkud podivné, 
neboť sluníčko, které by mělo 
dělat všem kolem radost, téměř 
vůbec nesvítí, lidičky chodí za-
halení do svých oděvů, povětši-
nou se na sebe mračí a tak je ta 
letní atmosféra spíše podzimní. 

A to mě vězte mí člověčí přáte-
lé velice rmoutí, neboť není nic 
horšího, než když vás vidím ze 
svého okna neveselé a bez chuti 
užívat si plnými doušky svého 
pozemského bytí. Jelikož jsem 
však mysli optimistické věřím, 
že se počasí nad našimi hlava-
mi umoudří a letošní léto nám 
všem přichystá mnoho nezapo-
menutelných zážitků. 
   Právě toto mé rozjímání mě 
přivedlo na jeden problém 
našeho městečka. Z hovorů 
pamětníků, kterých ze svého 
okna vyslechnu nespočet, vím, 
že zde kdysi stávalo ne nijak 
technicky dokonalé, ale zajistě 
romantické městské koupališ-
tě. Historické dřevěné kabiny, 
které prý nesloužily jen ke své-
mu účelu, nýbrž i jako počátek 
mnohých prázdninových lá-
sek, pískoviště pro děti a hlav-
ně koupání, byť zde voda ani 
v tom nejparnějším létě neoplý-

vala příjemnou teplotou. Ne-
chci tady vůbec rozebírat proč 
koupaliště se svými kabinami 
vzalo za své. Je to již dlouhých 
více jak dvacet let a tak by to 
bylo jen poplakání nad něčím, 
co je nenávratně pryč. U toho 
mne napadla jedna věc. Neby-
lo by od věci zamyslet se nad 
historií tohoto malebného mís-
ta našeho městečka a nějakým 
způsobem ho zkulturnit. Vždyť 
by to nestálo ani velký peníz, 
kdyby se obnovilo pískoviště, 
vše se osadilo pěknými lavička-
mi a rázem by zde vznikl ma-
lebný parčík. Vše by pak stačilo 
jen řádně udržovat. Čím více se 
tudy procházím, tak nabírám 
stále většího dojmu, že by toto 
místo bylo hojně navštěvováno. 
A zcela jistě by zde vznikaly 
další prázdninové lásky, byť 
by již nemohly využívat útul-
nosti historických kabin. A to 
ani nechci domýšlet tu parádu, 

kdyby se našel někdo, kdo by 
na nádrž, pravidelně udržova-
nou, instaloval taneční parket 
a uspořádal na něm třeba dis-
kotéku. Vždyť i podobné akce 
toto místo pamatuje.
   Vážení a milí mí člověčí přá-
telé, svou dnešní úvahou jsem 
vás chtěl vybídnout k zamyš-
lení nad místy, která k historii 
našeho městečka patří a zcela 
jistě si zaslouží vaši člověčí 
a jak jste si jistě všimli i mou 
psí pozornost.
   Jak jsem vzpomenul na začát-
ku, tento způsob léta zdá se mi 
poněkud podivným, ale já vě-
řím, že i to sluníčko se umoudří 
a hojně nás počastuje svými 
paprsky. Vy se jistě ze svých 
prázdninových cest vrátíte plni 
zážitků. K tomu vám přeji hod-
ně zdraví a po prázdninách se 
těším na shledanou. 
                        Váš psí přítel Ben                                            
                                                          zm

Zeptali jsme se

   Nedávno neuni-
kl mé pozornosti 
plakátek vyvěšený 
na náměstí, a sice 
s informací o nové 
aktivitě pro rokyt-
nické děti a mládež. 
Proto jsem si zjistila, 
kdo s tímto nápadem 
přišel a zeptala jsem 
se Petra Kubíčka, 
iniciátora a zástupce 
projektu „Program 
pro volný čas mlá-
deže v Rokytnici 
v O.h.“ na pár otá-
zek…
 Co může Vaše sdružení nabídnout a komu jsou jeho aktivity 
určeny?
   My zatím žádné sdružení nejsme. Dali jsme se dohromady jen jako 
parta mladých nadšených lidí, kteří chtějí něco udělat pro své okolí. 
Bohužel projekt nemá ani žádný stručnější název, v projektové do-
kumentaci nese název: „Program pro volný čas mládeže v Rokytnici 
v Orl.h.“ Jelikož je to moc dlouhé a tudíž pro mládež takřka nezapa-
matovatelné, my tomu říkáme zkráceně „klubovna“.
   Hlavní věc, kterou chceme mladým lidem nabídnout, je smysluplné 
využití volného času. Nabízíme proto kulečník, stolní fotbálek, šachy, 
elektronické šipky a stolní tenis. Do této doby totiž mladí lidé neměli 
možnost si jít zahrát většinu těchto her jinam než do hospod. Což jak 
víme, přispívá k negativnímu vývoji mladých osobností. Jak již bylo 

řečeno, klubovna je určená mladým, doslova dětem školního věku 
a mládeži do dvaceti šesti let.
 Jak a kde se zrodil nápad vytvořit tento projekt v Rokytnici?
   Když dovolíte, tuto otázku si raději pro přehlednost rozdělím na - 
kdy a  - kde. První otázka KDY je celkem složitá, jelikož nelze přesně 
říct, kdy se zrodil nápad vytvoření projektu. Jak to tak bývá, to samot-
né vymyšlení přišlo tehdy, když mě kamarád na jaře letošního roku 
poslal formulář žádosti projektu. Samotný nápad her pro mládež mě 
napadl již před lety, když jsme chodili právě na místní faru hrát stolní 
tenis. Jelikož na faře byl pouze ten, bylo jen otázkou času, kdy nás to 
omrzí. Na otázku KDE je již jednoduché odpovědět. Bylo to na faře. 
Právě z toho důvodu, že zázemí jsme tam měli už dříve, nijak jsme si 
ani nepřipouštěli nějakou jinou možnou alternativu.
 Jaké máte plány do budoucna?
   Plány do budoucna jsou jednoduché a verzí je několik. Jelikož před-
stav, co by se vše mohlo stát, je opravdu jen na fantazii každého z nás. 
Moje plány do budoucna se opírají o budoucnost, jelikož v současné 
době nedokáži odhadnout, jaký bude mít naše klubovna úspěch, jakou 
bude mít návštěvnost. Samozřejmě moje zbožné přání je, aby to děti 
a mládež neomrzelo a chodily k nám rády a dost dlouho. A já slibuji, 
že pokud to bude jen trochu v našich silách, budeme pokračovat v této 
činnosti dále. Samozřejmě, dle možností budeme rádi přidávat i další 
hry.                                                    Děkuji za Váš čas a přeji hodně 

zdaru v této bohulibé činnosti. Lucie Grunclová

 Fara v Rokytnici v Orlických horách, 
kde našla své místo volnočasová klubov-
na pro děti a mládež. 

Ilustrační foto Alena Mohrová

Volnočasová klubovna 
pro děti a mládež

Otevírací doba: Po-Pá, Ne 16.00 – 19.00 hodin
Kde: Fara v Rokytnici v O. h. od 1. července

Zdarma: fotbálek, kulečník, stolní tenis, šachy, el. šipky

Určeno pro děti školního věku a mládež do 26 let



mocí řebříčku svému králi hlu-
bokou ránu po kopí. Proto mu 
ve středověku připisovali moc 
léčit rány po železných zbra-
ních a stal se symbolem války. 
V dobách první světové války 
chodily školní děti sbírat „kr-
vavník“, jak tehdy nazývali řeb-
říček, a posílal se na frontu, kde 
nahrazoval nedostatek léků.
Významná rakouská léčitelka 
Maria Treben doporučuje tuto 
bylinu v prvé řadě léčivkou pro 
ženy. Účinně pomáhá při všech 
ženských problémech a i v kli-
maktériu, a to kombinací pití 
čaje a sedacích koupelí. Klade 
důraz na pravidelnost, většinou 
postačí 2 šálky čaje denně, větší 
účinnost lze zvýšit ranním pi-
tím na lačno. Označuje řebříček 
za „spásu všech chorob“, který 
lze použít všude tam, kde je už 
všechno ztraceno. Krev pro-
čišťuje a vyžene z těla mnohé 
chronické choroby. Záchvaty 
migrény, vyvolané změnou 
počasí, odstraní často již jeden 
šálek z řebříčku. Je však nutné, 
pít čaj po doušcích velmi vřelý. 
Když se pravidelně pije řebříč-
kový čaj, ztratí se migréna úpl-
ně. Vždy je však nutné přerušit 
pití na týden v měsíci.

Čaj
   

Jedna vrchovatá čajová lžič-
ka na ¼ litru vody, spaříme, 
krátce vyluhujeme – do 3 
minut

Sedací koupel

   100 g natě dáme na noc 
do studené vody, následující 
den zahřejeme k varu a přili-
jeme do koupele

   Další bylinkou, která může 
pomoci od bolestí hlavy a mi-
grény. 
Řimbaba obecná, kopretina 
řimbaba - Pyrethrum parthe-

nium
   Sbírá se kvetoucí nať, nejlépe 
na začátku květu, a čerstvé lis-
ty k okamžité konzumaci. Pů-
sobí proti migrénám, rozšiřuje 
cévy, snižuje bolest, podporuje 
žaludeční aktivitu, působí pro-
tirevmaticky a snižuje horečku. 
Užívá se nejčastěji ve formě 
tinktury nebo nálevu, při migré-
nách se doporučují i čerstvé listy 
(v případě prevence 1 list denně, 
při samotné léčbě maximálně 5 
listů denně). U některých jedin-
ců se může při přímé konzumaci 
objevit v ústech vyrážka - v ta-
kovém případě je nutné samo-
zřejmě léčbu zastavit.   
   Jeden z nejúčinnějších bylin-
ných prostředků proti migréně 
je tinktura z řimbaby. Používá 
se tinktura z kvetoucí nati, při 
záchvatu každou půlhodinu 
5-10 kapek, po záchvatu 3krát 
denně 10-15 kapek. Dle statis-
tik do půl roku u 75% případů 
migréna vymizí nebo se sníží 
frekvence a intenzita.

Tinktura z řimbaby
   Do láhve s uzavřením nalijeme 
dobrou ovocnou pálenku (více 
než 60 %). Přidáme na části 
natrhané (nakrájené) natě řim-
baby a dbáme na to, aby byliny 
byly v pálence zcela ponořeny. 
Láhev uzavřeme a postavíme 
na okenní parapet na slunce. 
Ponecháme tři týdny až měsíc. 
Potom slijeme do tmavých lahví 
a označíme. 
                                               AlMa

Z košíku babky kořenářky
recepty - rady - zkušenosti

Bolest hlavy je asi nejčastějším 
zdravotním problémem

   S bolestí hlavy se setkal v ži-
votě každý člověk. Někteří 
šťastlivci touto bolestí trpí mini-
málně a rychle se s ní vyrovná-
vají, zatím co pro druhé je bolest 
hlavy celoživotní úděl. Můžeme 
ji rozdělit na dva druhy. Sa-
mostatně se vyskytující bolest 
hlavy, s kterou nesouvisí žádné 
jiné onemocnění, a bolest hlavy, 
která je pouze průvodním je-
vem jiného onemocnění. Bolest 
hlavy bez příčiny se dostavuje 
zpravidla nečekaně, jako reak-
ce na nějaký spouštěč. Do této 
skupiny je řazena migréna, ne-
chvalně známá a nejobávanější 
bolest hlavy.
   Migréna je dosud ne úplně 
objasněná velmi intenzivní bo-
lest hlavy. Má mnoho spouš-
těčů, které jsou často velmi 
individuální. Částečně se na ní 
mohou podílet problémy s krč-
ní páteří, blokády a ztuhlost 
ramen. Migrénu však může 
člověk dostat i po požití urči-
tých potravin či nápojů, např. 
čokolády, kořenících přípravků 
a konzervantů, slaných araší-
dů, rajčat, citrusových plodů, 
kávy, alkoholu apod. Mezi 
vnitřní vlivy na vznik migrény 
patří i změna hladiny hormonů 
v krvi, či klesající glykemická 
křivka. Z vnějších faktorů půso-
bí hluk, změna počasí, blýskavé 
a skákavé světlo, míhající se 
předměty. Přetížení, nesprávná 
délka spánku, strach, úzkost 
a stres jsou velmi častou příči-
nou migrény. Lidé, u kterých se 
záchvaty bolesti hlavy opakují, 
jsou většinou schopni vypozo-
rovat, co bývá jejich příčinou.
   Bylinky mohou účinně po-
máhat i při těchto problémech. 
Vyčištění organismu kratší hla-
dovkou, pohyb na čerstvém 
vzduchu a bylinkový čaj mohou 
být často užitečnější než krabič-
ka barbiturátů. Řebříčkový čaj 
může být dobrým pomocníkem 
při bolestech hlavy, ale také 
ulehčí od dalších níže jmenova-
ných problémů.

Řebříček obecný 
– Achillea millefolium

   Řebříček patří k našim nej-
známějším léčivým rostlinám, 
mnozí jej znají ještě pod starším 
názvem „myší ocas“. Na lou-
kách kvete dlouho a je tak roz-
šířený, že jeho špinavě bílé až 
někdy růžové květy si můžeme 
rychle nasbírat na celý rok, ale 
lze jej i koupit. Řebříček pat-
ří mezi bylinky s nejsilnějším 
dezinfekčním účinkem. Ten se 
projevuje zlepšením trávení, při 
žaludeční nervozitě a křečových 
bolestech. Odstraňuje tzv. „pá-
lení žáhy“, pomáhá při migréně 
a ženských onemocněních, čistí 
krev. Zevně je starým vyzkouše-
ným lékem na rány, obklad za-
stavuje krvácení, rána se rychle 
hojí a pěkně zacelí. Řebříček je 
vděčnou přísadou do napařova-
cích inhalačních směsí i bylin-
kových koupelí. Čaj z řebříčku 
lze doporučit při návalech krve 
do hlavy, při závrati, nevolnosti, 
chorobách spojených se slze-
ním, při pichlavých bolestech 
očí a při krvácení z nosu. Při 
nachlazení, bolestech v zádech 
a při revmatických bolestech 
by se měl pít čaj co nejteplejší. 
Normalizuje také funkci ledvin, 
odstraňuje nechutenství, nadý-
mání, žaludeční křeče a záněty 
trávícího traktu.  
   V antických bájích se píše, 
že slavný Achilles vyléčil po-

Od 9.7. do 20.8.2010 na nádvoří Pelclova divadla Rychnov nad 
Kněžnou se budou konat divadelní představení pro děti. Začátek 
bude vždy od 17 hodin. 

9.7. Divadélko Romaneto Praha – Pejsek a kočička jdou do divadla
16.7. Divadlo „Na cestě“ Liberec – O chytré horákyni
23.7. Divadlo ŠUS Praha – Skřítek Skříňáček
30.7. Divadlo eMILLIon Jihlava 
         – O červené karkulce, Perníková chaloupka
6.8. Divadlo ELF Praha – Kocour v botách
13.8. Divadlo Koráb Brno – Pohádka pro tři prasátka
20.8. Divadlo U staré herečky HK – Tygr bábovek (O tygříkovi Péťovi)

Kam s dětmi?
Prázdninové pohádkové pátky



Složení: 1 pytlík rozmarýnu, 1 lžíce bílého vinného octa, 1 l vody.

Postup přípravy:
1. 1 litr vody přivedeme do varu.
2. Odstavíme a vložíme rozmarýn, louhujeme do vychladnutí.
3. Po vyluhování a vychládnutí přefi ltrujeme a přidáme 1 lžící bílého vin-
ného octa.
4. Uchováváme v ledničce.
Návod na používání:
1. Tinkturu naplníme do prázdného rozstřikovače (např. po okeně)
2. Před vycházkou do lesa nebo na zahradu či chatu po těle rozstříknout 
tinkturu.
Tento přípravek je naprosto účinný. Žádné klíště se nepřichytne.

Je dobré vědět...
Tinktura proti klíšťatům

Křížovka 
- na prázdniny, na dovolenou

Okénko zdraví

Nastala koupací sezóna – 
co víme o kvalitě vody při 
koupání ve volné přírodě?

    Koupání je zatím jen v krytých 
bazénech, v přírodě jen pro otu-
žilce, ale sluníčko má již větší 
sílu a koupací sezóna se blíží. 
   Jaké máme možnosti, co 
víme o kvalitě vod ke koupá-
ní? Za kvalitu vody koupališť 
ve volné přírodě danou legis-
lativou odpovídá provozovatel 
(musí mít zajištěnu její kontrolu), 
dále musí zabezpečovat i další 
služby (sběr odpadků, provoz 
záchodů a údržbu ploch na kou-
pališti, často zajišťuje také sprchy 
a převlékací kabiny). Většinou se 
na koupalištích ve volné přírodě 
vybírá vstupné. V tzv. koupacích 
oblastech, které nemají provo-
zovatele, ale kterých využívá 
ke koupání větší počet osob, sle-
duje kvalitu vody příslušná kraj-
ská hygienická stanice v rozsahu 
stejném jako u koupališť ve vol-
né přírodě. V Královéhradeckém 
kraji se jedná např. o Tichou Or-
lici (Borohrádek), nádrž Rozkoš 
u autokempingu (Česká Skalice), 
Sečskou nádrž, Pastvinskou ná-
drž atd.
   Na rozdíl od výše uvedených 
dvou je koupání na ostatních 
vodních plochách (pokud není 
zakázáno) na vlastní riziko 
koupajícího se, zodpovědnost 
za koupání dětí nesou rodiče; 

kvalita vody z hlediska využití 
pro vodní rekreaci a koupání není 
nikým sledována. 
   U umělých koupališť, kam 
vedle krytých bazénů spadá 
většina venkovních bazénů, má 
provozovatel za povinnost upra-
vovat a kontrolovat vodu tak, aby 
odpovídala legislativou daným 
požadavkům, které jsou přísnější 
než u koupališť ve volné přírodě. 
   V poslední době se rozmáhá 
používání bazénů instalovaných 
u rodinných domků, chat, na za-
hrádkách. Zde je odpovědnost 
za kvalitu vody a případná zdra-
votní rizika jednoznačně na vlast-
níkovi. Předně záleží na kvalitě 
napouštěné vody (pokud je pou-
žito vody pitné z kontrolovaných 
vodovodů (vysoká cena) nebo 
vodou s prokazatelnou kvalitou 
vody pitné, je to v pořádku, pokud 
je používána voda jiná, je dopo-
ručeno zajistit si její rozbor), dále 
na způsobu zabezpečení pomocí 
„bazénové chemie“ a frekvenci 
výměny vody. Pro zajištění kva-
lity vody nebude nezanedbatelná 
fi nanční stránka věci: zejména 
náklady na napouštěnou vodu 
(frekvence její výměny), rozbory, 
„bazénovou chemii“.

   Další informace se můžete 
dozvědět na www.zuhk.cz.

   V kostele Nanebevzetí Panny 
Marie v Neratově vystoupil 5. 
června 2010 pěvecký sbor CO-
RALE Gymnázia Žamberk s rock-
ovým oratoriem Eversmiling 
Liberty. Toto oratorium v sobě 
kombinuje starou barokní hudební 
formu s moderními nástroji a nut-
no podotknout, že i v Neratově 
se stal tento koncert pro všech-
ny zúčastněné nevšedním zážit-
kem.  

LG (foto Lukáš Lyer)

   Aforismus – Mluvit dovedou i …., žvanit však 
umí jen člověk.

Střídavá sedmipísemná postupovka (po vnějším obvodu):
1-2. Rostlina poskytující cikorku. – 2-3. Malí kapři. – 3-4. 
Menší cibule. – 4-5. Malý stupňovitý vodopád. – 5-6. Ženské 
jméno. – 6-7. Ústí řeky Paraná. – 7-8. Afgánská ter. organizace. 
– 8-9. Něm. natřít. – 9-10. Cestou (z franc.). – 11-11. Fyzikál-
ní veličina. – 11-12. Noční zábavní podnik. – 12-13. Oddělení 
vnitřního lékařství. – 13-14. Způsob vaření vajec.

Střídavá šestipísemná doplňovačka (ke středu):
1-2. Výstřední kabaretní tanec. – 2-3. Nekompromisně. – 3-4. 
Psí plemeno. – 4-5. Hopsat. – 5-6. Italsky nic. – 6-7. Hráč 
(angl.) – 7-8. Netučná. – 8-9. Silné pivo. – 9-10. Obec na Pl-
zeňsku. – 10-11. Týkající se plotny. – 11-12. Pracovník v bar-
vírně. – 12-13. Plochá střecha se zábradlím určená k pobytu. 
– 13-14. Změkčovat. – 14-1. Politická organizace.
Pomůcka: niente                   Stanislav Lank

Corale v Neratově



placená inzerce

Trafika Dana VeseláTrafika Dana Veselá
náměstí Rokytnice v O.h.

 dobíjení telefonů přes terminál 
 kurzové sázení
 sazka, sportka ON-LINE 
 denní tisk   upomínkové předměty 
 drogerie

OTEVÍRACÍ DOBA:OTEVÍRACÍ DOBA:
pondělí - pátek  6 - 17 hod.
sobota  7 - 12 hod.
neděle  8 - 12 hod.

Všechny zveme
 k nákupu!

ŽALUZIE KRČMÁŘ
 Žaluzie všech druhů, typů a provedení
 Termotěsnění do oken a dveří
 Termoizolační dvojskla
 Sítě proti hmyzu do oken a dveří
 Termorolety plastové i hliníkové
 Garážová vrata, markýzy a rimini
 Bezpečnostní dveře zámky štíty a závory

www.zaluziecz.cz
e-mail: clona@tyhan.cz

Firma:  465 612 077

Mobil:  602 412 012

Privat:  465 612 602

564 01 ŽAMBERK
SNP 1348

Ubytování v Rokytnici 
v Orlických horách 

pro turisty a rodiny s dětmi 
možnost i dlouhodobého ubytování.

telefon: 494 595 326, 736 752 200
e-mail: info-service@rokytnice.cz

Pečovatelská služba 

Města Rokytnice 
v Orlických horách

NABÍZÍ SVÉ SLUŽBY

při zajištění stravy a chodu domácnosti
při osobní hygieně
při zvládání běžných úkonů o svoji osobu
při zprostředkování kontaktu se společenským prostředím
při uplatňování práv, při obstarávání osobních záležitostí

PROVOZNÍ DOBA – pracovní dny
Pondělí – pátek   6.30 – 15.00 hodin

e-mail: pecovatelska.sluzba@mu.rokytnice.cz, 
dasa.lavrencikova@mu.rokytnice.cz

tel.: 491 616 996

TRAFIKA TRAFIKA 

PETR KUNCPETR KUNC

ROKYTNICEROKYTNICE

 široký výběr 

nápojů

 stáčený alkohol

 grilovací tácky

 uhlí

 brikety

 alobal

 tácky

 krmení pro 

zvířata

 drogerie

NABÍZÍME:



placená inzerce

Odevzdávejte vysloužilá elektrozařízení na sběrný dvůr nebo prodejci 
při koupi nového. Více informací na www.elektrowin.cz

Prodáme dr. byt 
4+1, 71 m2,
v lyžařském středisku 
Rokytnice v Orlických 
horách. Využití ví-
kendového, prázdni-
nového nebo stálého 
bydlení se sportovním 
zaměřením. O opravu 
domu se velmi dobře 
stará družstvo, dobří 
sousedé, zajištěné 
fi nancování.
Cena: 560.000 Kč, Tel.: 775 991 225

S padákem 
nad hlavou…

Tavení skla 
dřevem

   V Muzeu opevnění – dělostře-
lecké tvrzi Hůrka je otevřena 
stálá muzejní expozice v ČR, 
věnovaná československým 
výsadkovým operacím z Velké 
Británie a Itálie za 2. Světové 
války s názvem „S padákem 
nad hlavou…“
   Vedle podrobných informač-
ních panelů s mnoha fotografi e-
mi jsou součástí expozice také 
trojrozměrné exponáty ve vitrí-
nách.
Hlavním scénáristou výstavy 
je historik PhDr. Jan Břečka, 
na projektu se dále podílí také 
členové Společnosti přátel čs. 
opevnění, o. p. s.

Další informace na webu 
www.boudamuseum.com

   Zajímavou a evropsky uni-
kátní akcí se vrátíme do mi-
nulosti, kdy byly v Orlických 
horách sklárny.
   Kdo chce na vlastní oči spat-
řit mistry skláře, jak dají život 
sklářské peci Magdaleně, nechť 
dorazí ve dnech 6. - 8. srpna 
2010 do Deštného. Rok odpo-
čívající pec se musí roztopit 
na  1200 °C. Utavená sklovi-
na a ruce sklářů pak vdechnou 
hmotě život a před zraky diváků 
vznikají malé zázraky.          ZS

LEDŘÍČKOVY SLAVNOSTI

Program:
14 – 17 hodin     Vystoupení kouzelníků, žonglérů a kejklířů.
16 hodin             Divadélko pro děti.
15 – 18 hodin     Prezentace čtyřkolek, možnost testovacích jízd.
19 hodin             Taneční zábava, hraje Akord.
14 – 20 hodin      Den otevřených dveří v chráněných dílnách Kopeček, 
                   výpal keramiky dřevem, ochutnávka Žambereckého Kance.
14 – 20 hodin     Stánkový prodej, možnost vyzkoušet spřádání  
                                  vlny na kolovratu, točení keramiky na hrnčířském kruhu.

Po celý den atrakce pro děti.  Občerstvení zajištěno.

Příští číslo Horského kurýra 
vyjde v prvním týdnu 

měsíce září.

 sobota 17. července 2010 
v Bartošovicích v Orlických horách 



Pohled do historie

 Dnes přinášíme čtenářům opět velmi zajímavý dobový pohled na Rokytnici od jihovýchodu. Sní-
mek byl pořízen z prostoru dnešního lesoparku v době, kdy tento prostor ještě nebyl zalesněn.   
Zajímavou stavbou je jakési hospodářské stavení stojící při cestě od židovského hřbitova směrem 
ke staré vodárně (pravá část snímku v popředí). Při podrobném prozkoumání jednotlivých detailů 
lze konstatovat, že se jedná o jednu z nejstarších dochovaných fotografi í města. Např. v místě 
dnešních domů čp. 9 a 10 na severní straně náměstí jsou ještě dochovány oba původní dřevěné 
domky, tzv. lomenice. Dům čp.8 je opatřen štítovou stěnou. Doposud nestojí dům čp. 97 (staré 
zdravotní středisko). V ulici J.V. Sládka je dobře patrná také budova židovské synagogy. Snímek 
lze datovat okolo r. 1890.                                                                                            Petr Hudousek

Stezka 
do Záhor

   Přístupová stezka od Šimko-
va statku v Rokytnici k mostku 
přes říčku Hvězdnou do Záhor 
je opět průchozí. Stalo se tak 
vlastním přičiněním rokytnic-
kého starosty pana Hudouska, 
který pomocí křovinořezu a pily 
proměnil místo zpět do jeho 
zašlé slávy. Můžete staronovou 
stezku příležitostně vyzkoušet.

ZS

OTEVÍRACÍ DOBA 
PRO VEŘEJNOST

OD 1.7.2010 
DO 31.8.2010

PONDĚLÍ AŽ PÁTEK 
7.30 - 16.00 HODIN

           
SOBOTA 

9.00 - 12.00 HODIN
          

NEDĚLE      
ZAVŘENO

      
Provozovatel: 

Město Rokytnice v O.h. IČO 
275301,  DIČ CZ00275301

Telefon: 494 595 326,
736 752 200

e-mail: info-service@rokytnice.
cz nebo hoku@rokytnice.cz  

www.info.rokytnice.cz

   Poslední dobou slýchám ze 
všech stran stížnosti na počasí. 
Jak je to počasí hrozné, buď 
je zima nebo teplo. Zimy jsou 
moc dlouhé a kruté, a že tako-
vé škody způsobené počasím 
nikdy nebyly. Vzpomněla jsem 
si na knížku Obec Pěčín v Orlic-
kých horách od Jana Krčmáře, 
vydanou v roce 1936. Autor v ní 
kromě jiného popisuje, jaké je 
podnebí v Pěčíně. Pro čtenáře 
Horského kurýra jsem vybrala 
úryvek z této knihy, který doka-
zuje, že i dříve se obyvatelé hor 
potýkali s povodněmi, vichřice-
mi a dalšími přírodními živly:
„Podnebí v Pěčíně je celkem 
drsné, horské. Zimy bývají tuhé, 
často 30 i více stupňů C dosa-
hující, jaro je deštivé a studené, 
podzimek sychravý, léto celkem 
krátké.
   Několikráte za rok, zvláště 
v zimě, dostavuje se divoký vítr 

„polák“ (vane od SV, z Polska), 
který způsobí zhusta mnoho 
škod stromoví, příbytkům i zvě-
ři. Tak r. 1909 natropil v našich 
lesích škody nejméně za 20.000 
K, otrhal střechy, zničil čet-
ná hnízda v lesích, zahradách 
i na poli.
   Silnější deště odnášejí lehčí 
prst do potoků i do řek, ponechá-
vajíce na prudších svazích jen 
štěrk a kamení. To děje se zvláš-
tě z jara, kdy nastane prudké tání 
sněhu a voda nemůže vsáknouti 
do země. Žene se ve velikých 
spoustách, vniká do stavení, za-
plavuje údolí a vše ničí. Veliká 
povodeň postihla obec např. r. 
1713, kdy odplaven byl i mlýn 
na Zdobnici.
   V novější době postihla obec 
r. 1902 povodeň a krupobití, 
r. 1903 průtrž mračen, r. 1907 
průtrž mračen v Orlických ho-
rách byla příčinou nebývalého 

stoupnutí vody ve Zdobnici. 
Proto tomu opět r. 1904 a 1908 
panovalo takové sucho, že po-
toky vyschly, ryby a raci na-
dobro vyhynuli. R. 1929 řádily 
zde opravdu »sibiřské«, téměř 
40˚ mrazy, které zničily na sta 
ovocných stromů, zvláště třešní 
a švestek.
   Pravé jaro začíná teprve v dru-
hé polovině května a leckdy se 
stává, že květy ovocných stro-
mů jsou pozdními mrazy z větší 
části zničeny. Jarní obdělávání 
půdy se tím často velice prodlu-
žuje. Podzimní mrazy přicházejí 
někdy již koncem září a stává se, 
že brambory a ovsy se zachume-
lí dříve, než mohou být sklizeny. 
Ovocnému stromoví následkem 
nepříznivé přírody se u nás val-
ně nedaří.“

Z knihy Obec Pěčín 
v Orlických horách  

ZS

   Jak je to s tím počasím?
Městské informační 
a kulturní středisko 

Města Rokytnice 
v Orlických horách 

a Redakce Horského 
kurýra



pomenout na Horské myši, které zaměstnávají děti, ale i jejich rodiče 
a proslavují a prezentují Rokytnici. S hrůzou zjišťuji, že bych zapo-
mněl na „Julinčák“. Tudy prošlo dnes už několik generací dětí. To je 
velký fenomén. Anebo Hanička. Patří městu, jsou tam zaměstnanci, ale 
od počátku je tam spousta často i bezejmenných nadšenců, kteří za ta 
léta odpracovali nezištně spousty a spousty hodin. Pro své potěšení, 
ale i pro nás ostatní. Bez nich by nebyla samozřejmě tam, kde je dnes. 
   Proč to všechno píšu? Za prvé proto, abych složil hold všem, kte-
ří dělají jakékoliv kulturní a společenské aktivity a těm, kterým se to 
daří dlouhodobě, tak těm zvlášť. O totéž bychom se rádi totiž pokusili 
i my. Jestliže jsem na někoho zapomněl, tak se moc omlouvám. Nebyl 
to úmysl. Tedy za rok další Orlický sekáč a pak další a další ročníky. 
Kdyby se to podařilo, tak by mě to moc potěšilo. Tradice, originalita, 
zdravý patriotismus, to jsou kromě jiného základy národa, státu i jed-
notlivých sídel.
   Něco informací k letošním výsledkům. První místo zůstalo v okrese, 
když zvítězil Jaroslav Šabata z Hraštice, další dvě místa patřila Oušťá-
kům. Druhý skončil Josef Chaloupka z Kameničné, původem Javorni-
čák, na třetí příčce se umístil Ing. Jan Štěpánek z Líšnice. Čtvrté místo, 
tedy bramborová medaile zůstala na domácí půdě. To obsadil Mirek 
Nováček z Nebeské Rybné. Ostudu jsme ale neudělali ani my další 
domácí. Tedy moje maličkost, starosta Petr Hudousek, Luboš Bečička, 
Jiří Pácha, Ladislav Hemrlík a chalupář Ivan Michalička z Hradce Krá-
lové. Kategorii žen bezpečně ovládly domácí borkyně (sekačky), jak 
jsme je pojmenovali. Zvítězila Marcela Kautová, druhá se umístila Zla-
tuše Nováčková st. a třetí skončila Lenka Jaklová, všechny z Nebeské 
Rybné. Trochu jsme ošidili děti. Doprovodné akce jsme z časových 

důvodů nemohli uskutečnit. Pro dospělé a starší děti vůbec, menší děti 
si mohly vyzkoušet šikovnost třeba při přecházení klády. Myslím ale, 
že se děti zabavily jízdou na koňském potahu a přistavenými traktory, 
do kterých si mohly i nastoupit a samy pomyslně byť na místě, ale bez 
nastartovaného motoru řídit. Nakonec snad byly spokojené. Spousta 
lidí využila možnost vyzkoušet si golfové odpaliště a navštívit v rámci 
„otevřených dveří“ náš nový penzion. Všichni si ho mohli prohlédnout 
a občerstvit se. Mimochodem o prázdninách bude otevřeno denně 
a bude fungovat i občerstvení. 
   Tedy závěrem mohu potvrdit to, co bylo napsáno úvodem. Nebeská 
Rybná žije! Přijďte se podívat pěšky, přijeďte na kole a přesvědčte se. 
Máme také půjčovnu kol. Přístupná je i cesta k Plačtivé skále z Pope-
lova. 4. července jsme malým golfovým turnajem slavnostně otevřeli 
golfovou akademii. Nebude fungovat jen odpaliště, ale od tohoto data 
i šest greenů. To znamená celé hřiště.     

Za pořadatele Josef Jehlička
Autor fotografi í: Petr Lavrenčík

   V souvislosti s Orlickým sekáčem jsem už napsal několik člán-
ků. Ať před vlastním konáním soutěže nebo bezprostředně po té. 
Budu se snažit neopakovat se, pro případ, že čtete Orlický týde-
ník nebo Rychnovský deník. Rád bych se podíval na věc z jiného 
úhlu pohledu. Z pohledu místních poměrů.

   Akce se myslím velice vydařila. Přispělo k tomu určitě pěkné po-
časí, ale i samotní aktéři a návštěvníci, kterých bylo odhadem kolem 
dvou set. Byla to naše první velká akce. Jsme si vědomi i drobných 
nedostatků a třeba i chybiček, které nebudu vyjmenovávat. Budeme 
se je, samozřejmě, snažit příště, pokud nějaké bude, odstranit. Smys-
lem pořádání této akce bylo, přiblížit lidem činnost, která už není moc 
k vidění a celkově vytvořit takovou atmosféru, abychom se trochu 
vrátili na chvíli do historie. A u toho se pobavit. Snad se to povedlo. 
Někteří jsme přišli více, jiní méně dobově oblečeni, hrála se také lido-
vá muzika, byly tam dva koňské potahy. Nádherní koně s vycíděnými 
cajky očarovali myslím malé i velké a pomáhali vytvářet správnou 
atmosféru. Snad jsme se tak zařadili k těm, kteří se snaží něco dělat. 
Samozřejmě jak pro svoje potěšení, tak pro potěšení dalších lidí.
   Myslím, že pěknou odezvu mělo pořádání Rokytnického maso-
pustu, návštěvnost měl motoskijöring, akce pro veřejnost léta pořádá 
i Wiyrhanea. Tato Země žen, je tady už tak dlouho a má takový záběr 
a výsledky, že je potřeba před nimi smeknout. A vychovala už spoustu 
mladých. Pro veřejnost již léta dělají myslivecký den i myslivci. Ne-
smím zapomenout ani na Outdoor sport team a jejich Rokytnického 
bloudila, který se už vžil. To jsou vedle takových samozřejmých ce-
lonárodních aktivit, jako je například fotbal a tenis a vedle samotného 
města a jeho složek, aktivity občanských sdružení anebo jen skupinek 
lidí, které jsou myslím velice prospěšné, ne-li důležité. Nesmím za-

   Nebeská Rybná              ! žije



   V sobotu 12.6. v Kačerově 
zaparkovalo u hromady hnoje 
několik automobilů. Kdo by si 
pomyslel, že odtud povede ces-
ta za voňavými květy Orlických 
hor…
   Konal se zde Botanický výlet 
pořádaný Správou CHKO Orlické 
hory. K poutavosti místních rost-
linných zajímavostí od začátku 
přispívalo také nadšení a perfekt-
ní znalosti průvodkyně, Mgr. Alž-
běty Čejkové, botaničky správy 
CHKO Orlické hory. Bylo na ní 
vidět, že jí kytičky opravdu baví 
a je člověkem na svém místě.
   Hned po několika metrech 
chůze jsme u kaple Panny Ma-
rie vkročili na rozkvetlou louku 
s četnými vzácnými druhy fl ory 
včetně orchidejí. Člověk by se 
málem bál šlapat tak krásným 
porostem nebýt ujištění naší prů-
vodkyně, že vlastně provádíme 
management ochrany přírody, 
i přiměřený sešlap má totiž pro 
druhovou pestrost zdejších luk 
svůj význam. To ale neznamená, 
že musí každý den po louce cho-
dit davy turistů.
   Po chvíli jsme prošli lesem na ra-

šeliniště Kačerov. Tady už všichni 
ze zhruba dvou desítek účastní-
ků ocenili předchozí doporučení 
vzít si obuv do mokra. Po bližším 
seznámení s rostlinným obyvatel-
stvem tohoto specifi ckého biotopu 
jsme pokračovali až na Šajtavu. 
Naše kroky pak po malém osvě-
žení v místní hospůdce směřovaly 
pohodlnou lesní cestou k dalšímu 
rašeliništi, poněkud odlišnému 
od předchozího. Po chvíli hledání 
jsme tu našli i jednu zástupkyni 
„masožravých“ rosnatek. Od své 
kolegyně Adély ze známého fi lmu 
se však liší o několik řádů menší 
velikostí. Zastavili jsme se také 
u pramenů Kněžné, jejíž voda 
v horkém letním dni osvěžila da-
leko víc než celá předchozí občer-
stvovací zastávka.
   Cesta zpátky nám stejně jako 
celý výlet díky zajímavému vý-
kladu příjemně uběhla a na závěr 
jsme byli ještě pozváni na další 
výlet. Ten by měla správa CHKO 
Orlické hory pořádat v červenci. 
Pokud vás zajímá, co kolem vás 
v tu dobu bude růst a kvést, určitě 
se na něj vydejte!

 Mgr. Lukáš Lyer

 Fotografi i z procházky za květy Orlických hor pořídil 
Mgr. Lukáš Lyer

 Vystoupení dětí z mateřské a základní školy v Orlickém Záhoří. 
Foto: Jana Matyášová

Uskutečněné akce 

   O víkendu 26. - 27. června 2010 se v obci Orlické Záhoří konaly 
Pouťové oslavy. Akce byla zahájena mší sv. v kapli Navštívení Panny 
Marie na Černé Vodě, kterou sloužil Mons. Josef Suchár, kde poté 
pod patronátem LČR s.p. - Lesní správy Rychnov nad Kněžnou zazněl 
koncert duetů lesních rohů v podání Ladislava a Petry Tyrnerových ze 
ZUŠ Petra Ebena Žamberk.

Odpoledne program pokračoval i pro děti dětským dnem a představe-
ním „Divadélka Úsměv“. V podvečer zábavu doplnila country kapela 
Wejvrat a ohňová show v podání TUB Bystrzyca Klodzka.
   V neděli účastníky oslav přivítal na poutní mši svaté Mons. Mgr. Jo-
sef Socha, papežský prelát z Královéhradecké diecéze spolu s otcem 
Rajmundem z polského Zielence hned ve třech jazycích (CZ, PL, D). 
Při mši sv. zazněly písně sboru Orlickohorských, na varhany zazněly 
skladby v podání Petra Strakoše a na housle v podání Veroniky Střál-
kové.
   Z osobností veřejného života jsme uvítali účast pana Helmuta Do-
hnálka, náměstka Krajského úřadu Královéhradeckého kraje a ze za-

hraničních hostů zástupce Gminy Bystrzyca Klodzka pana Lucjana 
Morajdu.
   Po poutní mši sv. byla v kostele otevřena celoroční výstava Masa-
rykova chata na pohlednicích ze sbírky Jiřího Klennera a ještě něco 
navíc…, která bude otevřena do konce května 2011.

 V kapli Navštívení Panny Marie v Černé Vodě se usklutečnila 
mše svatá a koncert duetů lesních rohů. Foto: Jana Matyášová

Výlet za květy Orlických hor

v Orlickém Záhoří

   Program dále doplňoval řemeslný jarmark, prohlídka místní Základ-
ní a Mateřské školy. 
   Odpoledne zpestřilo vystoupení mažoretek Karamelek ze Žamberka 
pod vedením Mgr. Ludmily Krčálové, přivítání hostů starostou obce 
Vojtěchem Špinlerem, vystoupení místní Základní a Mateřské školy 
pod vedením ředitelky Mgr. Dany Honsové a Jany Vaňkové, koncert 
Podorlického lázeňského orchestru Vamberk a nakonec přišel i kou-
zelník Mr. Carlo. 
   Jménem obce Orlické Záhoří děkujeme všem účinkujícím a pořada-
telům z řad dobrovolníků, kteří se aktivně podíleli. 

Za TIC Orlické Záhoří: J.Matyášová



Dobrovolní 
   Členové sboru dobrovolných 
hasičů v Pěčíně uspořádali v so-
botu 12. června za krásného let-
ního počasí Okrskovou soutěž 
hasičských družstev v Pěčíně. 
Kromě hasičských sborů 13. 
okrsku (Pěčín, Bartošovice, Or-
lické Záhoří, Rokytnice) přijali 
pozvání také dobrovolní hasiči 
z polského Wilkanówa. Na lou-
ce „pod lípou“ bylo připraveno 
veškeré zázemí – bohaté ob-
čerstvení, posezení pod stanem 
i venku, přívěs s ozvučením, 
moderátorka a trať pro soutěž 
v požárním útoku. Krátce po 13. 
hodině byl slavnostní nástup 
hasičských družstev a přivítá-
ní starostou pěčínského sboru 
Pavlem Píčem. S pravidly sou-
těže seznámil všechny soutěžící 
pan Zdeněk Volf z Bartošovic, 
který byl hlavním rozhodčím. 
Po rozlosování pořadí se moh-

lo začít soutěžit. Zápolení bylo 
opravdu napínavé. Hned první 
startující družstvo pěčínských 
hasičů nasadilo vysokou laťku. 
Dobře si vedlo i ženské druž-

stvo z Rokytnice. Ženy bohužel 
neměly ve své kategorii soupe-
ře, ale jejich výkon byl srovna-
telný s některými z mužských 
družstev.

   Zde je výsledné pořadí sou-
těžních družstev: 1. Rokytnice 
II, 2. Pěčín B, 3. Bartošovice, 4. 

Orlické Záhoří I, 5. Pěčín A, 6. 
Orlické Záhoří II, 7. Rokytnice 
I, 8. Wilkanów.  Text a foto ZS

 Díky rychlému startu a dobrému počínání na základně získalo družstvo Pěčín B druhé místo.

  Družstvo Pěčín A na startu.

  Slavnostní vyhlášení výsledků a předávání pohárů.

   V Městském informačním a kulturním středisku v Rokyt-
nici v Orlických horách si můžete zakoupit 

Patří do skupiny přírodních 
medovin. Při její výrobě nebyly použity žádné 
umělé látky – je bez barviv, aromat, kyselin, 

uměle vyrobeného lihu. 

ROKYTNICKOU MEDOVINU
 s lipovým květem.

          hasiči měřili své síly          hasiči měřili své síly

                          na výstavu fotografi í Vladimíra Hulmana
CESTA DO 

NEZNÁMA EXPEDICE BOLÍVIE 2008
Výstava potrvá od 2.7.2010 do 30.7.2010

TĚŠÍME SE NA VÁS Dotazy na tel.: 604 277 417
e-mail: sdruzenisplav@seznam.cz

SDRUŽENÍ SPLAV ROKYTNICE VÁS 
SRDEČNĚ ZVE



ať jede. Samozřejmě že jsem nejel. Ale nebyl jsem jediný. 
Alespoň jsem se pěkně prospal místo zkaženého rána. Poté, 
co se z lesa vrátili pracanti, dostali jsme nový „požár“ a s ním 
i nový úkol. Měli jsme najít lístečky, které byly schovány 
za naší budovou. Naše skupina našla vše a přesunula se do po-
koje, kde začala řešit, kdo a jak by mohl způsobit požáry, které 
nám dávali vedoucí. Po večeři nám ještě vedoucí dali papír 
s morseovkou, který jsme museli vyluštit. Začalo se stmívat. 
Večeře. Vynikající gulášek. Jelikož jsme měli skoro všechny 

úkoly celovíkendovky splněné, požáry vyluštěné, šli jsme 
za vedoucím, kterému jsme předali naše nápady a způsoby 
založení požáru, také zda šlo o žhářství nebo o nehodu. Jsme 
prostě dobří. Naše teorie byly správné. Nyní nám už zbýval 
poslední úkol, zjistit kdo stojí za požáry, které byly způsobeny 
úmyslně. Úkol jsme měli plnit v podzemí. Museli jsme po-
chytat naše vedoucí, které se nám budou prokazovat průkazy, 
z kterých bychom měli zjistit, kdo za jakým případem stojí. 
A šlo se do díry. Skoro všichni zde jsou poprvé. Úplná paráda. 
Ihned se vrháme po prvním civilistovi. Požádáme ho o průkaz 
a opíšeme si některé důležité věci. Samozřejmě jsme se ze-
ptali i na jeho alibi. Mrtě nás hra začala bavit. Zločinci nám 
neustále utíkali, schovávali se, odmítali vydat své průkazy. 
Nic lehkého, ale my si poradili. Úplně jsme zapomněli na čas. 
Půlnoc. Dohrát hru, vyčistit zuby a chrápat. 
   Neděle. Z důvodu pozdějšího ukončení hry, nás vedoucí ne-
chali spát dlouho. Spali jsme až do půl desáté. Hygiena. Sní-
daně. Následoval vrchol celého víkendu. Vyhlášení výsledků. 
Obě skupiny byly svolány do vstupní budovy. Vedoucímu 
jsme sdělili naši teorii, kdo je podle nás žhářem, on nám vy-
světlil zase tu jeho. Bohužel naše názory se trochu lišily. Ale 
přesto jsme uslyšeli tuto větu: „a na prvním místě se umístil 
tým Soptíci“. Vyhráli jsme! No není to paráda? Za celý tým 
jsme vyhráli velký pytel sladkostí. Pan průvodce nás ještě 
poprosil, zda bychom mu pomohli odnést informační tabule 
do nově připravované podzemní galerie. A je tu konec. Sba-
lit věci. Oběd už byl rychlý, protože nám už nezbývalo moc 
času.  Těsně před odchodem si nás zavolal do vstupní budo-
vy správce.  Ten nám pěkně poděkoval za kus udělané práce. 
A za odměnu a na památku nám každému předal jednu tu-
ristickou známku a pohled s razítkem. Nakonec ještě několik 
společných fotek. A teď rychle se rozloučit a honem na vlak 
domů. Ještě bych zapomněl, pan správce nám předal ještě jed-
nu odměnu. Pro nás asi nejcennější. Na podzim můžeme přijet 
znovu…                                                                                 J.Z.

VÍKEND NA HŮRCE
Výpověď jednoho člena 

skupiny Soptíci
    Pátek. Sraz byl domluven na půl pátou na rokytnickém ná-
draží. Povedlo se, přišli všichni. Věci nám naložili do připra-
veného vleku. Následně jsme byli rozděleni na dvě skupiny. 
V těchto skupinách nás seznámili s celovíkendovou hrou. V ní 
se z nás stali vyšetřovatelé, kteří musí vyřešit jestli „požáry“, 
které nám zadali, byly způsobeny úmyslně či nešťastnou ná-
hodou. A hned jsme dostali první úkol. Nastal čas odjezdu. 
Všichni nastoupili do vlaku. Naposled zamávat maminkám. 
Húhú. Odjíždíme. Po přesedání v Doudlebách, Letohradě 
a Lichkově vidím nádraží s nápisem Králíky. Ještě pár metrů 
a vlak zastavuje a my skáčeme ven. Nyní nám zbývá pou-
ze dostat se na cílové místo. Cesta nám „pěškobusem“ trvala 
kolem půl hodiny. Stojíme před hlavní bránou. Čekáme, než 
nám správce pan Luděk Vávra přijde otevřít. Dveře se otvírají 
a my vcházíme do objektu. Rozhlížíme se kolem dokola. Vidí-
me protiletadlový kanon, stará vojenská auta, ale hlavně bun-
kr. Bohužel je trošku skryt vstupní budovou. Nevadí, později 
bude dost času na prohlédnutí celé tvrze, i zevnitř. Ubytovali 
jsme se v jedné z místností. Ihned jsme vyrazili prozkoumat 
vše, co se na dvoře nacházelo. Dostali jsme druhý „požár“. 
Přečetli si zadání, z něho jsme zjistili, že musíme hledat dvě 
víčka. Paráda. Povedlo se. Našli jsme všechny. Večeři jsme 
měli každý podlé své chuti. Spíše podle toho, co nám mamin-
ky zabalily.  Nakonec celého dne vyčistit zuby, převléknout 

do pyžama a zalézt do spacáku. „Dobrou“, bylo poslední, co 
jsem ten den slyšel.  
   Sobota. Paráda, ono je půl šestý a prckové jsou už vzhůru. 
Samozřejmě že se postupně vzbudil celý pokoj. Jelikož byl 
budíček plánován na půl osmé, a my byly vzhůru tak brzy, vy-
táhli nás vedoucí z postele o mnoho dříve a následovala roz-
cvička ve velkém stylu. Snídaně. Ranní hygiena. Při snídani 
jsme byli seznámeni s denním plánem. Pojede se k jednomu 
bunkru, kde budeme dělat o dřevě. Nalezli jsme na V3S a jeli.  
Práce nám velmi ubíhala. Naložili jsme jeden valník, později 
dokonce i druhý. Paráda. Po práci jsme šli na zasloužený oběd. 
Byla polívka a sekačka s bramborem. Polední klid. Na konci 
poledního klidu se nás ptali, kdo chce jet opět na dříví, tak 

 V podzemí tvrze Hůrka plnili mladí hasiči různé úkoly.

 Mladí rokytničtí hasiči strávili víkend na dělostřelecké tvrzi 
Hůrka u Králík.                                       Foto: Hasiči Rokytnice



Elfriede Kuzmany 
v divadle, kině i televizi

   V květnovém čísle jsme uveřej-
nili článek o životní dráze hereč-
ky a rokytnické rodačky Elfriede 
Kuzmany (1915-2006). V tomto 
článku přinášíme ještě stručný 
přehled jejího účinkování na di-
vadelních prknech a v televiz-
ních i rozhlasových inscenacích. 
Některé tyto fi lmy byly uváděny 
i v naší republice. Asi téměř ni-
komu nepřišlo tehdy na mysl, že 
v některé z rolí tam vystupuje ro-
kytnická rodačka. 
    Umělecký debut mladé nadějné 
umělkyně se odehrál v roce 1939, 

kdy sehrála první malou roli 
v hraném fi lmu „Hotel Sacher“ 
v režii Ericha Engela. V násle-
dujících letech se objevila ve fi l-
mech „Padající hvězda“ a „Dům 
života“. V padesátých letech spo-
lupracovala na fi lmových adap-
tacích her jako byl např. „An-
droklus a lev“ od G.B.Shawa. 
První velký úspěch v ženské roli 
měla Elfriede Kuzmany v roce 
1962, kdy vystupovala jako 
„paní Mertens“ v komedii Rolfa 
Thiele „Das schwarz-weiss-rote 
Himmelbett“. Právě za tuto roli 

Dopravní nehoda u Pěčína a výjezd na Haničku
   V období od 23.2.2010 do 28.6.2010 zasahovali rokytničtí hasiči 
celkem u 4 událostí. Jednalo se o vážnou dopravní nehodu, požár, 
technickou pomoc a planý poplach. V uvedeném období měli hasiči 
oproti loňskému roku klid. V první polovině roku 2009 hasiči zasa-
hovali u 12 výjezdů, letos je to celkem 8 výjezdů. 
   Ve čtvrtek 1.4.2010 ve 20:29 hod. hasiči vyjeli k údajnému po-
žáru v Rokytnici na Dolním sídlišti. Jednalo se o neohlášené pálení 
odpadu na soukromém pozemku. Majitel sdělil veliteli zásahu, že 
požářiště si sám ohlídá a pomoc jednotek PO nepotřebuje. Evido-
váno jako planý poplach. Jednotka zde nezasahovala a celou věc 
na místě předala Policii ČR.
   V sobotu 24.04.2010 ve 21:25 hod. byla jednotka povolána 
operačním střediskem HZS ČR k požáru střechy rekreačního ob-
jektu do obce Zdobnice v části Slunečná stráň. Jednalo se o požár 
v hřebenovém prostoru u komínového tělesa. Na likvidaci nasazen 
jeden vysokotlaký proud. Dále byla provedena likvidace hořících 
sazí v komínovém tělese za pomoci výškové techniky. Na místo se 
dostavili také HZS Rychnov n.Kn., HZSP Škoda Kvasiny, JSDH 
Deštné v Orl. h., JSDH Zdobnice a Policie ČR. Předběžná škoda 
cca 40 tisíc korun, uchráněné hodnoty cca 3 miliony korun.
   Ve středu 5.5.2010 ve 21:07 hod. jednotka vyslána k vážné 
dopravní nehodě na silnici č. 319/II u Pěčína, kde došlo ke střetu 
vozidla s chodcem. Hasiči u těžce zraněného muže kontrolovali zá-
kladní životní funkce, provedli ošetření krvácejících ran na hlavě, 
po příjezdu ZZS RK spolupracovali se zdravotníky a pomohli s na-
ložením zraněného muže do sanitky. Dále na místě řídili dopravu 
a zajistili osvětlení místa zásahu. Zároveň kontrolovali stav druhého 
muže, spoluchodce, který ačkoliv nebyl zraněn, byl psychicky roz-
rušen. Po záchranných a likvidačních pracích bylo místo předáno 
Policii ČR.
   Ve středu 23.06.2010 ve 12:01 hod. byla jednotka povolána ope-
račním střediskem HZS ČR k transportu osoby, která v podzemí 
pevnosti Hanička omdlela. Po příjezdu jednotky byla postižená 
osoba již ve správní budově pevnosti. Hasiči spolu s Horskou služ-
bou Říčky provedli předlékařské ošetření a po příjezdu ZZS RK 
předali pacientku lékařce. Dále pomohli s naložením ženy do sa-
nitky. Na místě součinnost s Horskou službou ČR - Říčky v Orl.h., 
ZZS RK, HZS RK a PČR.

Rokytnice vítězem okrskové soutěže v požárním útoku
   V sobotu 12. června 2010 se v Pěčíně uskutečnila soutěž v požár-
ním útoku okrsku č. 13. Soutěže se celkem zúčastnilo 9 družstev. 
8 družstev mužů a 1 družstvo žen. Hosty pak bylo družstvo z pol-
ského Wilkánowa. Rokytnice přijela celkem s třemi družstvy - 2 x 
muži, 1 x ženy. Potvrdilo se, že trénink přináší ovoce. 1. družstvo 
starších mužů, začalo útok výborně, čas byl dobrý, ale bohužel se 
stala nemilá věc, kdy strojníkovi při sání zůstala v ruce páčka vývě-
vy od „dvanáctky“ (rozuměj čerpadlo PS12). Nakonec se sice vývě-
vu podařilo přepnout, ale ztráta času byla velká, a tak starší obsadili 
7. místo. Zákon schválnosti zde zafungoval na jedničku. To mladší 
družstvo na tom bylo mnohem lépe. Všechno klaplo do puntíku, 
technika poslouchala a výsledný čas již nikdo nepřekonal. Mladší 
získali pohár pro vítěze soutěže a zároveň pohár pro vítěze okrsku 
č. 13. Na závěr soutěže v Pěčíně se předvedlo naše ženské druž-
stvo, které sklidilo po výkonu zasloužený potlesk a ovace. Útok se 
ženám povedl na jedničku a výsledným časem překonaly i některá 
družstva mužů. Vzhledem k tomu, že neměly žádné další soupeře 
ve své kategorii, což je velká škoda, obsadily první a zároveň po-
slední místo a odvezly si pohár pro vítěze. Doufejme, že v následu-
jících ročnících se najdou další družstva žen, aby tato kategorie byla 
zajímavější.                  text: Petr Buchal  a foto: SDH Rokytnice

ZÁSAHY HASIČŮ A OKRSKOVÁ SOUTĚŽ

obdržela v roce 1963 Spolkovou 
fi lmovou cenu za nejlepší ved-
lejší roli. Z divadelních angažmá 
stojí za zmínku rok 1966, kdy 
účinkovala při představení hry 
„Krysy“ Gerharda Hauptmanna 
v New Yorku.  Byla ztělesněním 
řady ženských rolí („Svatá Jana“ 
od G.B.Shawa, Kunhuta ve hře 
„Katynka z Heilbronu“ Heinri-
cha von Kleista, „Doña Rosita 
stará panna“ od Federica Garcia 
Lorca, Olga v „Třech sestrách“ 
od Antona Pavloviče Čechova 
nebo Alžběta v Schillerově „Ma-
rii Stuartovně“). Od konce 70. 
let se Elfriede Kuzmany věno-
vala převážně účinkování ve fi l-
mech a v televizi. Hrála ve fi l-
mech „Sternsteinhof“ Hanse W. 
Geissendörfera, „Dies rigorose 

Leben“ (Tento rigorózní život) 
od Vadima Glowny, „Tödliches 
Geld“ (Špinavé peníze) Detlefa 
Rönfeldta, „Erfolg“ (Úspěch) Li-
ona Feuchtwangera. V dramatu 
„Die Bertinis“ známého autora 
Ralfa Giordana sehrála spolu 
s Manfredem Steffen nejkrásnější 
příběh lásky celého století. Hos-
tovala též v televizních seriálech 
„Místo činu“, „Komisař“, „Poli-
cejní inspekce 1“ nebo „Starej“ 
a „Derrick“. Před kamerou  stála 
Kuzmany naposledy v roce 1997 
při natáčení fi lmu „Eine Herzens-
angelegenheit“ (Srdeční záleži-
tost). Zapomenout nemůžeme ani 
na rozhlasové hry, už v roce 1948 
účinkovala v „Dantově smrti“ a  
následně v řadě dalších. 

 Jan Morávek

 Společná fotografi e účastníků Okrskové soutěže v Pěčíně. 
Foto: SDH Rokytnice 



   Český pohár v silniční cyklis-
tice se opět uskuteční v Rokyt-
nici v Orlických horách 17.7. - 
18.7.2010. Silniční závod pořádá 
SKC DT-bicycles Rychnov nad 
Kněžnou. Hlavním partnerem celé 
akce je Město Rokytnice v Orlic-
kých horách. 
   Na programu je dne 17. července 
Kritérium města Rokytnice.   Dne 
18. července je na programu sil-
niční závod Velká cena Orlických 
hor.
   V sobotu 17. července 2010 bude 
od 14.00 do 19.00 hodin uzavře-
no pro dopravu centrum města. 
Od 14.00 do 16.00 hodin budete 
moci využít bezplatné testování 
in-line bruslí, terénních koloběžek 
a čtyřkolek, čekají na Vás také 
soutěže o ceny. Vše bude probíhat 
na uzavřeném okruhu (náměstí 

– Sídliště 1. máje, Severní ulice, 
Horská ulice – náměstí). Od 17.00 
odstartuje cyklistické kritérium. 
Ukončení sobotního programu je 
naplánováno na 19.00 hodin.
   V neděli 18. července 2010 je 
na pořadu silniční závod Velká 
cena Orlických hor. Start závo-
du je v 11.00 hodin na náměstí 
v Rokytnici v O.h. Trasa vede: 
Rokytnice – Bartošovice – Černá 
Voda – Mezivrší – Severák a opět 
na Bartošovice. Tento okruh se 
pojede 4x a poté se závodní pole 
vrací do cíle na náměstí v Ro-
kytnici v O.h.. Konec závodu 
je předpokládán v 16.00 hodin. 
Po uvedenou dobu bude na silni-
cích povolen pouze jednosměrný 
provoz ve směru trasy.
   Prosíme všechny občany, ná-
vštěvníky, motoristy o ohledupl-

nost ve dnech konané akce. Pro-
síme o respektování dopravních 

uzavírek, opatření a pokynů pořa-
datelů závodu.             Pořadatelé 

Pěčínské děti slavily svůj
DĚTSKÝ DEN V PĚČÍNĚ

  
   Jako každoročně se v Pěčíně uskutečnil Dětský den. Krásné slu-
nečné odpoledne přišlo strávit na hřiště na 60 dětí ze vsi i okolí. 
Soutěžilo se v různých disciplínách, jezdilo se na kolech a vládla 
příjemná soutěžní atmosféra. 

Český pohár v silniční cyklitice a Orlický bloudil 2010

 
     Velkým zpestřením byla lanovka natažená nad celým hřištěm 
a roklí. Děti upoutané do popruhů a sedící na houpačce měly při 
sjezdu opravdu adrenalinový zážitek. Velký dík patří pořadatelům: 
TJ Sokol, Hasiči Pěčín.         ZS

Autorkou fotografi í je Lída Holá

svátek
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NOVINOVÁ ZÁSILKA

Výlet seniorů do Kladska
   V úterý 8.6.2010, kdy od rána svítilo sluníčko, se konal výlet 
seniorů města Rokytnice v Orlických horách (SGMR) a dal-
ších zájemců opět do Polska, ale tentokrát do Kladska. Ráno 
v 8 hodin jsme u nákupního střediska téměř zaplnili luxusní 
autobus a vydali se směrem na Orlické Záhoří do Kladska. Zde 
jsme si prohlédli staré centrum města, navštívili jsme kostel 
Nanebevzetí Nejsvětější Panny Marie, kde má hrob a náhrobní 
kámen Arnošt z Pardubic. Výzdoba kostela je nádherná. 
   Potom jsme měli volno a mohli si prohlédnout Podzemní tu-
ristickou trasu, která nám připomínala josefovské zděné chod-
by. Nad městem se majestátně tyčí Kladská pevnost, kde mimo 
jiné za druhé světové války bylo vězení. Z její terasy jsou hezké 
výhledy na město z ptačí perspektivy. Gotický most je unikátní, 
je osazen jako náš Karlův most v Praze, ale je daleko menší. 
   Okolo 14. hodiny jsme přejeli autobusem do lázní Dušníky. 
Zde jsme se napili ze dvou léčivých pramenů a navštívili jsme  Železniční viadukt v Kladském Lewinu. 

 Prohlídka starého centra  Kladska s průvodcem 
Petrem Hudouskem.

Muzeum papírenství, kde jsme si prohlédli techniku výroby 
ručního papíru a vystavené kolekce s různými vodoznaky. Bylo 
to moc zajímavé. Při cestě zpět jsme se zastavili v Kladském 
Lewinu, kde jsme si prohlédli impozantní železniční viadukt. 
   Po překročení hranice zpět do Česka jsme se zastavili v Oleš-
nici v Orlických horách na radnici, kde jsme byli očekáváni 
a byl nám předveden Utzův mechanický betlém. Betlém je vel-
mi zajímavý, zasluhuje obdiv a uznání za tolik práce. Po pro-
hlídce jsme se přesunuli do Deštného v Orlických horách a tam 
s chutí na závěr našeho výletu povečeřeli.
  
 Chtěla bych poděkovat organizátorům manželům Hudouskovým. 

Akce se také zdařila díky panu starostovi Petru Hudouskovi, který 

nám po celou dobu dělal fundovaného průvodce.

   Opět se mi na výletě moc líbilo a už se zase těším na další 

výlet. Kam to asi bude?

Text a foto: Iva Syrovátková


